
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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https://books.google.nl/books?id=dQVdAAAAcAAJ&hl=nl
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JL et ſchrijven eener zuivere Neder

autiſche Taale is, zonder twijfel, een ver

eischte in elken Schrijver, en een ſieraad

onzer Vaderlandſche jeugd. Te lang wierd

dit bij onze Natie verwaarloosd, waardoor

ſommige lieden zelfs in den waan ſcheenen

gekomen te zijn, dat onze zachtvloeiënde

en woordenrijke moederſpraake, aan geene

regelen gebonden ware. Geheel anders

dacht onze Maatſchappij deswegen : zij

bekroonde eene Nederduitſche Grammati

ca van L. vAN Bo L HU is, en gaf vervol

gens tweemaalen eene Rudimenta, of Be

knopte Spraakkunst, als Prijsvraage, op,

zonder echter daar door in de gelegenheid

te komen, om eene der daar op ingezondene

Verhandelingen te kunnen bekroonen. -

De Algemeene Vergadering van den jaar

1797., oordeelende, dat eene hernieuwde op

gaave van deeze ſtoffe, de bereiking van der

zelver nuttig oogmerk alleen vertraagde,

, droeg

-
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droeg, om die reden, de bezorging van

eene Nederduitſche Rudimenta aan Hoofd

beſtuurers op, welke eene Commisſie uit

hun midden benoemd hebbende, deeze laat

ſte geleegenheidgevonden heeft, om een reeds

vervaardigd werkjen van G. v A N v ART K,

Schoolhouder alhier, volgens haar ontwerp

geſchikt en door denSchrijver onderhaarop

zicht, tot eene Rudimentagevormd, aan deeze

Maatſchappij aan te bieden : welke thans

het Eerſte Stukjen, in hetwelk de Regelen on

zer Spraake allen voorkomen, in het licht

doet treeden, met den wensch, dat hetzelve

veelen van het opkomend geſlachte in ſtaat

zal ſtellen, om het volgend tweede Stuk

jen, dat enkel tot oefening vanſpraakkundi

ge Leerlingen geſchreeven is, met vrugt, en

volgens het oogmerk, waar toe hetzelve is

opgeſteld, te kunnen gebruiken. -

Op last der Maatſchappijë.
t

-
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Dat de kennis onzer moeder ſpraake eene

nuttige zaak is, – en dat men dezelve reeds

in de ſchoolen moet onderwijzen, zal door

niemand in twijfel worden getrokken. -

Dan, daar de meeste, hoewel anders

fraaië, Nederduitſche ſpraakkunsten onge

ſchikt zijn, uit hoofde van derzelver breed

voerigheid, om door Kinderen begreepen

\

re

-

te worden, zoo wierd een beknopter werk

jen, de Gronden deezer ſpraake in zich

bevattende, te recht, ſints langen tijd, be

geerd. Ter voldoening aan die begeerte zijn

deeze Lesſen opgeſteld. Met dezelven is

inzonderheid bedoeld, om de, anders #
+-- vº . . . . . - - - - - - 3S*
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lastige, Regelen der Nederduitſche ſpraake

zoo gemaklijk als doenlijk ware voor te ſtel -

len: ten dien einde is ook de ſtijl, zoo veel

mooglijk, naar de vatbaarheid der Kinde

ren geſchikt: alles wat maar naar overtal

ligheid geleek is weggelaaten, en alleen de

Gronden der Nederduitſche ſpraake zijn daar

in zoodanig voorgeſteld, dat de Leerlingen,

na dit boekjen wel begreepen te hebben,

met vrugt, andere uitgebreider Taalkundige

boeken zullen kunnen leezen. - A

Dit eerste Stukjen wordt door een tweede

gevolgd, het welk eene ſchets van opſtellen

behelst, om door de leerlingen te worden

overgeſchreeven, en tevens de Spel- en Taal

fouten, die daar in met opzet, doch orden

lijk, gemaakt zijn, te verbeteren.' -

Dit leert, gelijk ieder deskundige weet,

zeer ſcherp, om dat de Leerlingen daar door

verpligt worden, het geen zij te vooren

geleerd hebben wel te onthouden, of ge

duurig weder na te zien. - Dit is dan zoo

veel als eene herhaaling van het eerſte Stuk

- jen, of liever, het beſchouwende, werkdaa

- dig uitöefenen; het geen zeer nuttig is, om

hen alles in het geheugen te prenten. -

tºt vº * * - - - - -
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Men geeve dan dit boekjen alleen zul

ke kinderen in handen, die reeds in het

Heezen zoo verre gevorderd zijn, dat zij

met verſtand en oordeel kunnen leezen. -

En op dat het gevoeglijk in één Jaar zoude

kunnen afgehandeld worden, laate men hen

ieder week ééne afdeeling, of les, zaak

lijk, en niet woordelijk, van buiten leeren,

handelende de Onderwijzer met hun één of

twee uuren, op den bepaalden dag in elke

week, over die les, welke zij die week ge

leerd hebben: om hun de daar in voorkomen

de zaak, of zaaken, met bijvoeging en ver

meerdering van voorbeelden nog duidelijker
en bevatlijker te maaken. v

Intusſchen leere men hen de verbuiging

der buigbaare woorden, en laate hen uit

de bijgevoegde lijst dagelijks één of twee

woorden verbuigen, zoo lang, tot zij daar

zoo ervaaren in zijn, dat zij het zonder ge

breken kunnen doen; - vervolgens laate

men hen de werkwoorden vervoegen; -

en, zoo dra zij dit ook zonder gebreken doen,

laate men hen, eindelijk, de, in het tweede

Stukjen voorkomende, met opzet ſlecht ge

ſpelde voorbeelden of opſtellen, overſchrij
WCIls -

Zie
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Zie daar het geene ik gemeend hebbe

omtrent het gebruik van dit werkjen, vooraf,

te moeten berichten. - Verder wenſchende,

dat er zoo veel nut uit deeze lesſen getrokken

mag worden, dat het de ontluikende geest

vermogens derJeugd, met opzicht tot het wél

kennen onzer moederſpraake, meer en meer

doe ontwikkelen; den lust aanwakkere tot een

naarstig onderzoek in uitgebreider opgeſtelde

boeken, en dit werkjen daar door iets moge

toebrengen tot het ALGEMEENE NUT.

En mooge dit bewaarheid worden, dan

zal dit mijn meeste loon en blijdſchap zijn.

R U.
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Over de Spraakkunst in 't algemeen.

Serraresses is de kunst, om naar def

aart van de taal te ſpreeken en te ſchrijven.

Om eene taal goed te kennen, moet men

twee zaaken leeren; als 1. goed ſpellen en lee

zen naar den rechten klank; 2. goed ſpellen ert

ſchrijven naar den aart, eigenſchap en bijzon

dere betekenis van de woorden. | | | |

Tot het ſpellen en leezen wordt verëischt 3

z. eene kennis der letteren; 2. de ſamenvoeging

van letteren tot lettergreepen; 3. de woorden

duidelijk te kunnen leezen en begrijpen.

. Dit alles wordt, ten opzichte van de Nee

derduitſche Taal, duidelijk geleerd in het

Spel- en Leesboeijen; de Trap der Jeugd,

en de Verhandeling over het kunstmatatig

leezen - allen uitgegeeven door de Maat

A. ſchap
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ſchappij: tot nut van 't algemeen, en daarom

onnoodig hier weder herhaald te worden.

Om onze Taal goed te ſpellen en te ſchrij

ven, moet men 1. niet te veel, noch te weinig

letters gebruiken: maar op den aart of afleiding

van de woorden letten, en daarom moet men,

2. van de verbuiging, en vervoeging een toe

reikend denkbeeld hebben; en 3. de woorden op

eene duidelijke en ſierlijke wijze tot eenen zin

weeten te ſchikken: zonder dat is het onmooglijk

dat wij een ander, of een ander ons goed kan
verſtaan. g

I I. - L E S.

Vervolg van de voorige.

Men verkrijgt een goed denkbeeld aangaande

het juist ſpellen der woorden, door de letters

in Klinkers en Medeklinkers te verdeelen, en

deeze laatſten wederom in zachte en ſcherpe.

Klinkers zijn zulke letters, die zonder behulp

van andere letteren kunnen uitgeſproken wor

den, en op zich zelven klinken; en zoo zijn er

zes, als: A, E, I, O, U en Y. -

Medeklinkers zijn letters, die niet klinken dan

met behulp van een der voorige Klinkers, en

dus zonder dezelven niet kunnen uitgeſproken

worden; als: B, C, D, F, G, H, J, K, L,

M, N, P, Q, R, S, T, V, W, en Z;

waar van b, d, g, v, en z, zacht zijn, in te

genoverſtelling van p, t, ch, f, en ſ, welke

ſcherp zijn.

Deeze letteren worden te ſamen gevoegd tot

lettergreepen en woorden.

. . - * * «. Door

-
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Door het ſamenvoegen van twee of drie ver

ſchillende klinkletters verkrijgt men een ver

mengd geluid, en dat noemt men dan twee- of

drieklanken; b. v. AI in mai; AU in Paulus,

EI in meid ; EU in deugd; IE in drie, oE in

koe; oU in goud, UI in pui, AA1 in fraai, AAU -

in flaauw, EEU in leeuw, ooi in mooi, oei in

foei, IEUw in nieuw, enz. - Het gebruik van

de twee- en drieklanken wordt door dagelijks

ſpreeken en ſpellen gemaklijk geleerd. )

Wat de verdere ſpelling betreft, daar van zal

in 't vervolg nader gehandeld worden: want

daar toe behoort eene toereikende kennis van

de Woordgronding.

I II. L E S.

Over de Woordgronding in 't algemeen.

Woordgronding is de beſchrijving van de al

gemeene TA AL DE ELEN.

Taaldeelen zijn de onderſcheidene ſoorten van

woorden, waar uit eene taal is ſamengeſteld. -

In onze taal gebruikt men tien ſoorten van

woorden, die men noemt:

1. Lidwoorden , 2, Zelfſtandige Naamwoor

den, 3. Bijvoeglijke Naamwoorden, 4. Voornaam

woorden, 5. Werkwoorden , 6. Deelwoorden,

7. Bijwoorden, 8. Voorzetſels, 9. Samenvoeg

ſels, en Io. Tusſchenwerpſels, de zes eerſten zijn

veranderlijk, en de vier laatſten onveranderlijk,

-

A a Iv. LEs.
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IV. L E S.

Over de Geſlachten, Getallen en Naam

- vallen, in het algemeen.

* Veranderlijke woorden zijn de zodanigen, die

verboogen kunnen worden.

Bij de verbuiging der veranderlijke woorden

moet hen vooral drie zaaken in acht neemen;

als: 1. het Geſlacht, 2. het Getal, en 3. de

Naamval. -

Geſlachten zijn er drie: te weeten, het Man

lijk, het Vrouwlijk, en het Onzijdig Geſlacht,

b. v. de woorden Man, Vader, Hemel, zijn

Manlijk, of van het manlijk geſlacht ; Vrouw,

Moeder, Aarde, zijn Vrouwlijk; Heuis, Kind,

en Uitſpanſel zijn. Onzijdig. "

Hier op moet men naauwkeurig letten,

/ - om dat daar van veel afhangt, zoo als het

vervolg zal doen zien: doch om door het
e opgeeven van grondregels te willen bedui

den, waar aan men een woord kan kennen,

of hoe men kan weeten, dat een woord van

het Manlijk, Vrouwlijk, of Onzijdig ge

ſlacht zij, zoude een werk zijn den eerste

'beginnenden waarſchijnlijk verveelende eer

hij nog die grondregelen kende. Men kan

ten dien einde verſcheidene goede kenmer

ken vinden in de Grammatica van L. v AN

h o 1. H U is bladz. 17. - En het beste mid

del is, dat men de lijst van Zelfſtandige

Naamwoorden door J. P 1 ET ER soN, in zijn

) - werkien, getituld: Rhapſodie van Nederduit

ſhe Taalkunde vervat, geduurig inzie; dan

leert men dit, door den tijd, als van zelve
' - - GE

/ A

1"
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GETA LL EN zijn er twee: het E NK EL voU-

w 1 o en het M E ER v o Uw I G Getal. - Enkel

vouwig en Meervouwig zijn woorden of uitdruk

kingen, in de Spraakkunst gebruiklijk. Een

woord is enkelvouwig als het een perſoon, of

zaak betekent; b. v. Man, Vrouw, Kind, Boom,

Huis enz. : - en men noemt een woord meer

vouwig, als het meer dan één perſoon of zaak

betekent, b, v. Mannen, Vrouwen, átuderen,
- *

-

Boomen, Huizen enz, -

NAAM v ALLE N zijn er zes, en die noemt

men: 1. de w E R K ER ; 2. de E 1 G EN AA R;

3. de o N nv AN GE R ; 4. de L IJ in E R; 5. de

3 o E H o oRE R ; 6. de 0 E RvE R.

Wat den aart of oorzaak van deeze woorden

of hunne naamen betreft, hiervan in 't vervolgnader. * * * - w- --

' - - - - r

- 2 e 2 - - -- - w

e

» -
- &

-

<

- - - - v. L E S.

over de Lidwoorden * * * * *

De LI n woo R DE N worden doorgaans vóór

het Naamwoord geſteld, en geeven deszelfs ge

ſlacht, getal en naamval te kennen; men verdeelt

dezelven in bepaalende en niet bepaalende. -

De bepaalende Lidwoorden zijn: De en Het, de

niet bepaalende. Een en Eene.

De## ondergaan, door de buiging

in de onderſcheidene naamvallen, de volgende'
veranderingen. w -

ºf vis

v - -- - --

- A 3 \ Het
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Het bepaalend Lidwoord.

"

D F•
- - - -

Manlijk Geſlacht. -

Eenvouwig. Meervauwig.

Werk. De w JW. De

Eig. Des, ofvan den E.- Der, of van de

Onty. Den, of aan den O. Den, of aan de

Lijd. Den L. De

Toeh. - - T. -

Derv. Van den, D. Van de

Vrouwlijk Geſlacht.

t Eenv. Meerv.

Werk. De W. De

Eig. Der, of van de E. Der, of van de

Ontv. Der, of aan de O. Aan de, of den

Lijd. De L. De

Toeh. za - T. e

Derv. Van de, of der D. Van de

H E T.

Onzijdig Geſlacht,

Eenv. Meery.

Verk. Het W. De

Eig. Van het, of des E Der, of van der

Ontv. Aan het, of den O. Aan de, of den

Lijd. Het - L. De

7 oeh. - T. - - - - -

Dery. Van het, of van D. Van de .

den *

- " Het
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Het niet bepaalend Lidwoord.
f

E E N. ,

Manlijk Geſlacht. A

Eenvouwig. * Meervouwig

JW. Een W. - . -

E. Eens, of van eenen E- Van -

O. Eenen, of aan eenen O. Aan
L. Eenen L. - - -

T. - T. - -

D. Van eenen D. Van

E E N E,

Vrouwlijk Geſlacht.

Eenv. , , Meerv.

W. Eene W. - -. - - -

E. Eener, of van eene E. Van : . . . . *

O. Eene, aan eene, of O. Aan - --

eener - -

L. Eene L. -

T. - . - T. -

D. Van eene, of eener D. Van

er

: t.

E E N- 's

Onzijdig Geſlacht.
t

Eeny. Meery

JW. Een W. -

E. Eens, ofvan eenen E. Van * *

O. Een,aaneen,ofeenen, O. Aan

L. Een • L. - -

T. - T. - 3 - *

D. Van een, of eenen , D. Van » - - - -

- - A 4 VI. LE S.
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v I. L E s.

Over de Zelfſtandige Naamwoorden

in 't algemeen.'

Een zE LF sT AND IG NA A Mwo oR D is een

woord, dat een perſoon, of gene zaak te kennen

eeft, en voor 't welk men altijd de woordjens:

# Het, Een of Eéne kan plaatſen; bijvoorb

de Man, de Vrouw, het Kind, een Vader,

eene goedheid, enz. en dat wijders met een Werk

woord eenen goeden zhn uitmaakt, als : de Boer

werkt, de Meid ſchuurt, het Kind ſpeelt, enz.

Men noemt een Zelfſtandig Naamwóórd M A N

LIJK, wanneer het gebruik wil, dat men voor

het zelve plaatſe de Lidwoordjens de of Een –

Men noemt het v R. o U w L IJK - 'wanneer men

voor het zelve plaatſen moet, De of Eene, en

oN z 'J D 1 G , wanneer de woordjens Het of Een

voor het zelve moeten geplaatst worden.' -

De Zelfſtandige Naamwoorden maaken in het

algemeen hun meervouwig, door achter het ene

kelvouwig woord. En te zetten, bij voorb, .
- # # x -- -- , ... - - -- - - - -

Enkely. Meerv,

B O OM, Boo M E N. . ' '

P A A RD, , PAAR DE N,

B O R D., B O R DE N• Z .

D IN G. D IN GE N.

LE ER LI N G. LE E R L 1 N GF N.

G TE R. v E L I N G. F TE RY EL. ſ NG Ai N.

• ' . 4

Sommigen, echter, maaken hun meervouwig met

de bijvoeging van s achter het eenvoud; als:

'Vader, Vaders, Broeder, Broeders, en tot dee
. • - - ZCla
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zen behooren alle de verklein - naamen; als:

annetjen, Mannetjens; Bandjen, Bandjens, enz.

Dewijl de Zelfſtandige Naamwoorden van drie

geſlachten zijn, zo zijn er bök drie naamhui

ingen, en daar ieder geſlacht twee getallen

# als het Enkel- en Meervouwig, zoo heeft

ieder dier naambuigingen ook twee getallen. -

Eenige voorbeelden van verbuiging der

Zelfſtandige Naamwoorden, zal het best

ter opheldering ſtrekken van de beſchrijvin

gen, in deeze en de voorige lesſen vervat,
- - - -> . . .

t

* * *
-

V I I. L E s. & !

Voorbeelden van de verbuiging der Zelf

, - ſtandige Naamwoorden.
- à

Verbuiging van het Zelfſtandig Naamwoord

B 8 o E DEk, tot een voorbeeld voor de p

manlijke woorden.
r-r

Enkelvouwig- - Meervouwig. : «

W. de Broeder W. de Broeders ,,s :)

E. des Broeders, ofvan E. der Broederen, of

- den Broeder . . van de Broeders,

O. aan den Broeder, O. aan de Broederen,

of den Braeder of den Broederen

L. den Broeder L. de Broeders - -

T. 6 Broeder T. 6 Broeders

D. van den Broeder D. van de Broeders

- ,’’ A 5 - - Ver
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Verbuiging van het Zelfſtandig Naamwoord
z UsT ER, tot een voorbeeld voor de

Enkelvouwig.

W. de Zuster

E. van de, of der Zus

deſ"

O. aan de Zuster

L. de Zuster

T. 6 Zuster t

D. van de Zuster 4

vrouwlijke woorden.

Meervouwig.

W. de Zusters

E. van de Zusters, of

der Zusteren

O. aan de, of der Zus

teren. ,,
L. de Zusters

T:"6 Zuyters

D. van de Zusters

Verbuiging van het Zelfſtandig Naamwoord

DE Ks EL, tot een voorbeeld voor de

onzijdige woorden,

* .

-

Enkelvouwig.

W. het dekſel

E. van het dekſel, of

des dekſels . . .

O. aan het dekſel
* * * *

* * -- Y - ,

L. het dekſel ,

T. 6 dekſel ' s -

D. van het dekſel
- 4.

t - - - - - - - - - -

Meervouwig.

W. de dekſels -

E. van de dekſels, of

der dekſelen

O. aan de, of den dek

ſelen -

L. de dekſels

T. 6 dekſels -

D. van de dekſels

Ver
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Verbuiging van het Zelfſtandig NaamwoordMAN,

met het Lidwoord E E N, tot een voorbeeld

voor de manlijke woorden. x

" Enkelvouwig, Meervouwig: -

w. een Man ! " " W. * n . . .
f E. van eenen. Man, E. van

- . . . . . ( )
w of eens Mans

O. aan eenen, ofeenen O. aan
Man * * * b * - ,

L. eenen Man L. * -

T. * Man 't T. • | - - - - - --

D. van eenen Man D. van j

> Y. is,

Mannen . f

tº , , , , 7.

| Verbuiging van het Zelfſtandig Naamwoord -

vRoU w, met het Lidwoord E E NE,

tot een voorbeeld voor de vrouw-l -

lijke woorden, v v

k-

L

Enkelvouwig. Meervouwig.

ſ W. eene Vrouw w. " ) ,

E. van eene Vrouw, E. van -

F ' O of eener. Vrouwe

• aan eene, of eener O. aan f ,, !

Vrouwe Vrouwen
eene Vrouw - 'L. * sj

. * Vrouw T. *

• Van eene Vrouw D. van#

-

***

A r - Wer,
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, Verbuiging van het Zelfſtandig Naamwoord

KIND, met het Lidwoord E E N, tot een

voorbeeld voor de onzijdige woorden.

Enkelvouwig. Meervouwig.

W. een Kind w. • 1

. van een Kind, - E. van

of eens Kinds . -

IE

O. aan een Kind, O. aan i va

of een Kind, ' . . . } kinderen
L. een Kind ” “ L. * ‘i

T. * Kind . . . . T. * J. *

D. van een Kind - , D. van J - ' ,
-

-

#

Uit deeze voorbeelden ziet men, dat de

Eigenaar en Ontvanger op twee wijzen.

verboogen worden; de reden daar van is,

- dat wij in onze taal twee wijzen van ſpree

ken hebben, als eene gemeenzaame en eene

deftige of verhevene wijze; - het dage

lijks gebruik leert ons, als van zelve, de

gemeenzaame, en het leezen van goed op

geſteldeboeken leert ons den deftigen ſtijl -

# hier nu nog een lijstjen van Zelfſtan

dige Naamwoorden, tot verdere oefening;

welke met de letters M. V. en O. geté

kend zijn, om daar door het geſlacht van

ieder woord aanteduiden: die men naar de

bovenſtaande voorbeelden kan uitwerken."

Lijst van Zelfſtandige Naamwoorden,

- tot verdere oefening. “ ’

1. Vader M. 4. Moeder V.

2. Berg M. 5. Dochter V.

3. Spiegel M. 6. Kunst V.

1 -- 7. Va

i.
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7. Vaderland O,

8. Woord O.

9. Boek O.

16. Nacht M.

II. Tafel V.

12. Paard O.

13. Appel M.

14. Deugd V.

15. Huis O.

16. Dief M.

17. Kleed O.

18. Neus M.

19. Bruidegom M.

2o. Koets V.

2I. Uur O. r

v 1 1 i.

27. Gragt V.

22. Wijsheid V.

2g. Hamer M.

24. Kous V.

25. Werk O.

26. Hemel M.

28. Oog O.

29. Waaijer M.

3o. Pastij V.

3 Is Eisch M.

32. Mes O.

33. Snuiter M.

34. Tang V.

35. Getuige M.

36. Genade V.

L E - S.

- /

Van de Bijvoeglijke Naamwoorden in 't al

gemeen, en derzelver verbuiging.

JBIJvoEGLIJKE NAAMwooRDEN zijn de zodani

gen, die de hoedanigheid van eenenperſoon, of van

eene zaak te kennen geeven; b. v. een kind kan

veele goede hoedanigheden bezitten, want een

kind is, of ten minſten het kan zijn, groot,

goed, gehoorzaam , vlijtig, naarſtig: of ook

wel klein, kwaad, ongehoorzaam, lui, enz.

Nu, door het bijvoegen van deeze of dergelijke

woorden, beduidt men dan de hoedanigheid van

dat kind, en daarom noemt me n deeze woorden

Bijvoeglijke Naamwoorden. Dus is het met een

kind, en zoo ook met alle dingen gelegen: alles

heeft zijne bijzondere hoedanigheden; b. v. een

eerlijk man, de braave vrouw, het moedig paard,
t groo
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groote goedheid; zuivere liefde, vrolijk gejuich;

gehoorzaame kinderen, enz. e

De Bijvoeglijke Naamwoorden zijn aan de Zelf

ſtandige Naamwoorden onderworpen in geſlacht,

getal en naamval, en dit maakt hunne verbui

ging: - ook veranderen zij door vergrooting of

verkleining, het geen men trappen van vergelij

king noemt, - - .

De volgenden zijn eenige voorbeelden van

derzelver verbuiging.

Verbuiging van een Bijvoeglijk Naamwoord, als

het Zelfſtandig Naamwoord MANLIJK is.

Enkelvouwig.

W. een eerlijk en

ſ van eenen eerlij

E! ken, en

Lof eens eerlijken en

aan eenen eerlij

ken en

iofeenen eerlijkenen

L. eenen eerlijken en

T. + en

D.van eenen eerlijken en

O.

de eerlijke Man -

van den eerlijken Maas

des eerlijken Mans

aan den eerlijken Man

den eerlijken Man

van den eerlijken Mara

6 eerlijke Man

van den eerlijken Man

Verbuiging van een Bijvoeglijk Naamwoord, als

het Zelfſtandig Naamwoord vRouwL1jk is.

Enkelvouwig.

W. eene eerlijke en

E ſ van eene eerlijke en

* R ofeener eerlijke en

O {aan eene eerlijke en

de eerlijke Vrouw

van de eerlijke Vrouw

der eerlijke Vrouwe

aan de eerlijke Vrouw

ofeener eerlijke en der eerlijke Vrouwe

L. eene eerlijke en de eerlijke Vrouw

T. * . en 6 eerlijke Vrouw

D. van eene eerlijke en
*.

s- -

/

van de eerlijke Vrouw

Ver
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Verbuiging van een Bijvoeglijk Naamwoord, als

het Zelfſtandig Naamwoord o NzIJ DIG is. .

Enkelvouwig-

W. een eerlijk en het eerlijke Kind

E. van een eerlijk en van het eerlijke Kind

O. aan een eerlijk en aan het eerlijke Kind

L, een eerlijk en het eerlijke Kind

T. • en 6 eerlijk Kind

D. van een eerlijk en van het eerlijke Kind

Verbuiging van een Bijvoeglijk Naamwoord,

als het Zelfſtandig Naamwoord MEER

v o U w1 G is in alle geſlachten.
G

* eerlijke en de eerlijke ')

er - º Man
en is de eerlijke

van eerlijke eng: #/* |men
of der eerlijke #.

aan de eerlijke
en#derE## f

* eerlijke en de eerlijke Kin-"
to en 6 eerlijke | | tyd

van eerlijke en van de eerlijke
v

W.

E.

O. aan eerlijke

L.

T.

D.

I X. L E S.

Aanmerkingen op de Verbuiging, en over

de Trappen van Vergelijking.

Uit deeze voorbeelden ziet men, dat het

Vrouwlijk enkelvouwige en het meervouwige in

alle geſlachten, (wat de Bijvoeglijke Naam

woorden aangaat) even eens is, en dat men dus .

maar alleen naauwkeurig moet opletten, als het

Zelfſtandig Naamwoord manlijk enkelvouwig is.

Wat
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Wat het onzijdig enkelvouwige betreft, als

men hier in den gewoonen ſpreektrant volgt,

dan kan men het minſte dwaalen: doch als men

in eenen verhevenen ſtijl ſpreekt of ſchrijft,

maakt dit een weinig onderſcheid.

De B 1J v o E G L IJK E NA A M. w. o o R D EN

veranderen door vergrooting of verkleining, het

een men trappen van vergelijking noemt. (Zie

III. Les. bl. 14.). Deeze trappen van vergelij

king zijn vier in getal: als 1. deſtellende trap, dat

is die, welke alleen uitdrukt hoedanig een per

ſoon ofzaak is; b. v. rijk, arm, hard, zacht,

enz. 2. De vergelijkende trap, dat is die, wel

ke eene zaak met eene andere zaak vergelijkt,

en dus grooter of kleiner maakt; b. v. rijker,

armer, harder, zachter, enz. # De overtref

fende trap, dat is die, welke de beide voor

gaanden in hoedanigheid overtreft; b. v. rijkst,

armst, hardst, zachtst, enz. 4. De allesover

treffende trap, dat is die, welke nog de laatst

voorgaande te boven gaat, wordende gemaakt

door het woordjen aller bij de overtreffende trap

te voegen; b. v. allerrijkst, allerarmst, of in

het vrouwlijke, allerrijkſte, allerarmſte, aller

hardſte, allerzachtſte, enz. -

Ter vorming van deeze trappen van vergelij

king ſtrekt het volgende tot eenen genoegzaam

vasten regel: dat men bij de ſtellende trap de

uitgangen ER, ST of sTE voege; b. v. bij groot

ER gevoegd zijnde, verkrijgt men grooter: dat

is de vergelijkende trap: - en sir, sTE daar

bijgevoegd zijnde, dan verkrijgt men grootst of

grootſte, hetwelk de overtreffende trap maakt.

Zoo ook jong en jonger, of jongſte, enz.

Dit gaat zeker in de meeste Bijvoeglijke Naam'.

woorden, doch niet in allen: want ſommigen

Inte
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neemen 'er een', wederom anderen veranderen

een letter, en eenigen wijken geheel van dee

zen regel af: - doch het doorgaand gebruik; eene

herhaalde oefening, benevens een goed gehoor

zullen hier tot voldoende regelen verſtrekken,

naar dewelken men zich zal kunnen richten, om
het minst te dwaalen.

:

Naamwoorden zoo wel, om bij de Zelf

ſtandige Naamwoorden te voegen, als om

- I. Oud

2. Jong. * I9•

3. Sterk. " " 2o.

4. ! Fraai. ' ' 21.
D'. 5. Schoon. ' - 22. -

- 6. Zwart. De s 23.

, de trappen van Vergelijking te maaken: -

18.- Zwaar.

Dapper. * * * -

Los. 1 - 19 e ,

Malsch, - er

- Het volgende is een lijst van Bijvoeglijke

Versch. o, º,

Bataafsch- A : ,

'Braaf, of - - -,

-

,

« - ' 7. Geleerd. * - 2a.

8. Vroom. 25. Wijs. . . . .
r: 9. Dom, A 96. Grijs, 4 u. - /

Io. Glad. . . 27. Goed. oi ºi is

II. Laf. 28. Kwaad." ab t .

- - 12. Dik. - ; 9. Veel. A - - -

13. . Zwak. # Weinig. » : ,,

14. Slap. · · NB. Deeze twee laat
- 15. Vet. iſ ſten zijn eigenlijk

16. Stil. ' - bijwoorden. . .

17. Smal. > . . . .

Deeze woorden ſchrijft men op eene leij

- of papier op deeze wijze: º :

Stell-Trap. Vergel. Trap. Overtr. Trap. .
. Oud- Ouder. Oudst of Oudſte.

- Lief. Liever. Liefst of Liefſte.

En zoo met alle anderen. - ,

-- --- B X. LES.
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ver de Vóórnaamwoorden en der- ,

- is zelver verdeeling. . . . . . .
: 't it . - - -- - i- ºf

Een Vóórnaamwoord is een woord, dat vd3r

of in de plaats van een Zelfſtandig Naamwoord

geſteld wordt. . oos in vººr . . Zº

- Hier van zijn zes ſoorten . 1. Perſoonlijke,

2. Wederkeerige; 3. Bezittelijke, 4. Vraagende,

5. Aanwijzende; 6. Betrekkelijke. , ,, .

PER s doN LIJKE Vóórnaamwoorden zijn woor

den, die in plaats van de perſoonen geſteld

worden, om daar door de lastige herhaaling

van den naam te vermijden, en dat zijn de woor

den Ik, Gij, Hij, ofZij, Wij, Gijl., en Zij: als

ook de woorden Mij, U, Hema,# » Ons, UL.,

Hun, Hen,. en Haar. , « | " -

WE D e RK EE R 1 GE Vóórnaamwoorden zijn

dezelfde als de perſoonlijke, met bijvoeging -

van de woorden zelf, zelfs, of zelven,, b. v.

ik zelf, gij zelf, zij zelve, zich zelve, wij of
ons zelven. ' - ... : ... -

- BEziTTELIJKE Vóórnaamwoorden, zijn woor

den, die ons de perſoonen aanduiden, welke

iets bezitten, b. v. M. IJN Vader, U we Moe

der, zIJ N of H A A R Zoon, ## of H AA RE

Dochter, oNs Kind, HUNNE Beeken, HAAR E

#Pennen, enz. . . . . .

V R AA G EN## Vóórnaamwoorden geeven eene

vraag te kennen, als wie, wat, welke, hoeda

mig, een enz. D ': ,,() ." - ()

A A K w IJzEN DE Vóórnaamwoorden , beand

woorden de sv RAA GENDE Vºornaamwoorden,

- - - K ºa - & A

w
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en dus zijn dat de woorden deeze, die en

dit , zulke , zoodanig een, enz.

B & T RE KLIJK E. Voornaamwoorden, zoo ge

noemd, om dat zij betrekking hebben op den

perſoon, of de zaak, waar van men ſpreekt;

als: die, wie, dat, welke of dewelke, enz.

* De volgende voorbeelden zullen dit genoeg

zaam ophelderen.

De vrouw, n 1 E ziek is, de man, w 1 E Ns aart

goed is, het kind, DAT braaf leert, de jongen,

# 1 E, of weLK E mij kwaad doet.

XL L E s.- - v - v. * * * *

Over de ºverbuiging der Vóórnaam

woorden. . . . . .
- *

De Vºornaamwoorden moet men als veran

derlijke woorden aanmerken, want zij veran

deren even als het## É EN; om reden,

dat zij aan het Zelfſtandig Naamwoord onder

worpen zijn, en zulks in geſlacht, getalen naam

val. Dat is te zeggen; dat de Vóórnaam voor

den, en bijna alle woorden, welke men bij het

altijd in het zelfde

geſlacht, in het zelfde getal, en in den zelf

Naamwoord. » - - - - --

Eenige uitgewerkte voorbeelden van de

verbuiging der Vóórnaamwoorden, zullen der

den naamval, moeten zijn als het Zelfſtandig

zelver verandering klaar genoeg doen blijken.

2. tºt 1 -

loot tºp

- w- - - - - - - - -

'- - ' , , ,,'s :-) : . * * * - .

- - - w

* * *
-

#3 2 Ver

w Ys
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Verbuiging van de V6órnaamwoorden

M IJN en U w.

Manlijk Enkelvouwig.

W. mijn Vader W. uw Broeder

E van mijnen. Vader E van uwenBroeder

e } of mijns Vaders " ) ofuws Broeders

(aan mijnen Va

O. der. O. 3
of mijnen Vader

aan uwen Broe

der

of uwen Broeder

L. mijnen Vader L. uwen Broeder

T. mijn Vader T. * Broeder

D. van mijnen. Vader D. van uwen Broeder

Vrouwlijk Enkelvouwig. -,

W. mijne Moeder W. uwe Moeder f

y van mijne 'yd/2 t/04/02, O

t E. 3##neder E. { # Moeder

- o 4: mijne, O 3 aan uwe, of

* Y of mijner Moeder \'' uwer Moeder

L. mijne Moeder L. uwe Moeder

T. mijne Moeder T. * Moeder

D. van mijne Moeder D. van uwe Moeder

Meervouwig voor beide Geſlachten.

W. mijne en ' tuyya 'n

van mijne 19/2/2 t/We

1. - { of mijner * * ofuwer

Vaders,Broeders,

Moeders, Zees

ters, Boeken,
an mij 2/2/2 t/

O. 3: u mijne en 3: /2 ## Pennen , of
ofmijner of uwer

L. mijne en Zuye |
T. mijne en *

D. van mijne , en van uwe J

welke Zelfſt

N. W.men ook

noodig heeft.

Ver
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Verbuiging van de Vóórnaamwoorden

O N S CIA HU Na

Manlijk Enkelvouwig.

W. onze en hun Dienaar

- van hunnen Die

E 3: en 3:#- - (Z of huns Dienaars

426272 077ze/g aan hunnen Die

O. of onzen Cn 3 ſlag(27”

- ofhunnen Dienaar

L. onzen en hunnen Dienaar

T. onze en *

D. van onzen en van hunnenDienaar

Vrouwlijk Enkelvouwig.

W. onze en hunne Dienaares

van hunne Die

E. < van onze CIl naares .
OI 0/226/" of hunner Die

- naaresſe

aan hunne Die

d262/3/07/2e ///7/2/'6S

O, - # en of hunner Die

- naaresſe

L. onze en hunne Dienaares

T. onze en * er

D. van onze en van hunne Die

w ſyſ2/2/'65

B s xII. Les.

*,
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Aanmerkingen op de verbuiging der

Vóórnaamwoorden.

Het Meervouwige is, wat de Vóórnaamwoor

den aangaat, in alle de geſlachten volmaakt even

eens als het Vrouwlijk Enkelvouwige. En de

Zelfſtandige Naamwoorden veranderen even als

bij de verbuiging met het Lidwoord f E ge

leerd is. -

Uit de zoo even opgegeevene voorbeelden zal

mengemaklijkbegrijpen, hoe de Vóórnaamwoorden

z IJN en H A A R verboogen worden, en het voor

gaande lijstjen van Zelfſtandige Naamwoorden is

hier ook van groot nut, ter oefening, in de
verbuiging der Vóórnaamwoorden- v

Voor het overige heeft men optemerken ,

dat men in de verbuiging der Vóórnaamwoor

den vooral moet letten op het Manlijk enkel

vouwige, om dat daar in de meeste verandering

plaats heeft,

En wat het Onzijdig. Enkelvouwig betreft,

een goed taalkundig gehoor zal de beste aan

leiding kunnen geeven, om in alle gevallen eene

goede verbuiging te maaken.

Meerder voorbeelden van verbuiging der

overige Vóórnaamwoorden zouden hier bij

gevoegd kunnen worden: doch het beſtek

van dit ſchoolboekjen is daar toe te klein:-

ook kan men die verbuigingen nazien in de

Spraakkunst van L. v AN Bo LH U is van

bladz - 35 tot 52•

Nog

##
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Nog een paar voorbeelden, echter, zul

len niet ondienſtig zijn; naamelijk van de

Vóórnaamwoorden w I E en D 1 E ; en, hoe

wel die woorden zoo wel betreklijke als vraa

gende en aanwijzende Vóórnaamwoorden kun

nen zijn, zoois echter de verbuiging even eens.

verbuiging Van het voornaamwoord wie.

Manlijk. n

W. Wie roept mij?

E. Wiens boek is dat? -

O. Wien of aan wien ſchrijft gij?

## Wien zoekt gij?

D. Van wien zult gij dit koopen. /

Uit dit voorbeeld ziet men duidelijk, dat dit

een vraagend voornaamwoord is; hetzelve wordt

dus het best met een aanwijzend Vóórnaam

woord beandwoord. -

&

Verbuiging van het Vóórnaamwoord D1E.

W. Die man, die of welke daar gaat.

E. Het boek diens mans of vag dien man.
O. Dien of aan dien ouden vriend. Tº

L. Dien armen jongen.
»k -

D. Van dien jongen koopman.

- , - ºv

- B 4 XIII. LES.
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x III. L E S.

Over de Werkwoorden in het algemeen

Een w E R K wo oRD is een veranderlijk

woord, dat een bedrijf of werking te kennen

eeft.- Elkleevend ſchepſel is altijd in werking

Men kan, ten minſten, aan hetzelve altijd, in welke

betrekking men zich hetzelve voorſtelle, eeni

gerhande werkzaamheid toeſchrijven. Men be

aale zich tot den mensch: hij is nooit een

oogenblik ſtil; hij doet altijd iets, het zij met

het ligchaam, het zij, met den geest, en de

woorden, welke dan die werking uitdrukken,

kunnen met recht w ER Kw oo RD EN genoemd

worden: zoo zijn b. v. danſen, leezen ,

ſchrijven, adem haalen enz. wERKwooRDEN.

Deeze Werkwoorden worden in vijf ſoorten

verdeeld, als bedrijvende, lijdende , onzijdige,

wederkeerige ens onperſoonlijke werkwoorden.

BF DR ijv EN DE werkwoorden betekenen het

bedrijf of de werking van een perſoon of zaak

b. v. beminnen, haaien, ſtraffen, draagen enz

Lijn en de werkwoorden duiden het lijden

aan van dien, welke het voorwerp van be

werking is, b. v. bemind, geſtraft, gedraagen

worden.

ON zIJD 1 GE werkwoorden zijn dezulken ,

waar bij men het woord woRD EN niet kan

plaatſen, als gaan ſlaapen, zuchten, enz. want

men kan niet zeggen gegaan worden, geſlaa

pen worden enZ.

WE DE R KE E R 1 GE werkwoorden zijn dezul

ken, die op denzelfden perſoon, die werkt, we
r ders
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derkeeren b. v. zich vleiën, zich bedriegen,

zich wasſchen, zich bezeeren, enz.

O N P : R soo NLIJK E werkwoorden zijn die,

welke alleen in den derden perſoon vervoegd

worden. b. v. Smarten, Berouwen, Spijten,

Sneeuwen, Vriezen , Hagelen , Donderen,

G11Z,

Deeze werkwoorden nu, zijn aan zeer veele

veranderingen onderworpen, en deeze veran

dering noemt men vervoeging of tijdvoeging.

Bij de Vervoeging der Werkwoorden moet

men drie zaaken in acht neemen, 1 Wijzen,

2 Tijden,# 3 Perſoonen.

XIV. L E S.

Vervolg van de Werkwoorden.
Tv wºn

Over de wijzeN.

De Nederduitſche taal heeft vier wijzen, op

welken eene zaak voorgeſteld, of van dezelve

geſproken kan worden; te weeten: 1 de o N

B : PAAL DE wijs. 2. de AANTooN EN DE

wijs- 3. de GEB1 ED EN DE wijs. 4. de A A N

vo E G EN DE wijs. w

De Onbepaalde wijs is die, welke het werk

woord voorſtelt, in eenen algemeenen zin,

zonder bepaaling van tijd of perſoon, als:

'Leeren, Speelen, Spreeken, enz.

De Aantoonende wijs, toont de daad, door

het werkwoord uitgedrukt, rechtſtreeks aan,

B 5 ZOD
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zonder aftehangen van eenige voorafgaande

woorden; als: ik leer, ik heb geleerd, ik zat

leeren, de kinderen zijn gehoorzaam.

De Gebiedende wijs wordt gebruikt, wan

neer men iemand iets gebiedt, of verzoekt,

of tot iets opwekt en vermaant b. v. kinderen

leert uwe lesſen; zijt gehoorzaam aan uwen

Meester, enz. -

De Aanvoegende wijs is die, welke de daad,

door het werkwoord uitgedrukt, niet rechtſtreeks

aantoont, en afhangt van eenige voorafgaande

woorden, als: Ik wenschte, dat gij uwe lesſen

leerdes : Ik ſpreek, op dat ik gehoord worde

XV. L E S. •

Over de TIJDEN.
- t

Door middel der tijden, in de werkwoorden,

drukt men uit den tijd wanneer eene zaak is

gebeurd: nu kan eene zaak gebeuren in eenen

tijd, die reeds voorbij is, of die werkelijk nog

is- of die toekomend is; derhalven zijn er, ei

# geſprooken, maar drie tijden, te weeten:

e tegenwoordige, de voorleedene, en de toe

komende; om zich echter met meêr naauwkeu

righeid te kunnen uitdrukken, heeft men in de

vervoeging der werkwoorden de volgende tij

den aangenomen, als:

1. De tegenwoordige tijd.

2. De onvolmaakt voorledene tijd.

3. De volmaakt voorledene tijd.

4. Meer dan volmaakt voorledene tijd.

5. De toekomende tijd. D

- - - -- e
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De tegenwoordige tijd, ſtelt eene zaak voor,
welke geſchiedt in het zelfde oogenblik, waarin

men ſpreekt - als: ik leer mijne les, dat is te

zeggen; ik leer nu, op het oogenblik, waar

in ik ſpreek, mijne les. ,

De onvolmaakt voorledene tijd, ſtelt eene zaak

voor, die voorbij is, op den tijd, waar in men

ſpreekt, maar die nog niet geheel voorbij is,

als: ik leerde deeze week zeer naarſtig. Wijſpeelden deezen zomer dikwijls te ſamen. t

De volmaakt voorledene tijd, ſtelt eene zaak

voor, die geſchied is, in een tijd, die geheel

voorbij is, als: wij hebben gisteren eene wan

deling gedaan.

De meer dan volmaakt voorledene tijd, betekent,

dat eene zaak geëindigd was, niet alleen, op den

tijd, waar in men ſpreekt, maar ook op den
tijd, waar van men ſpreekt; als: Ik had mijne

les reeds geleerd toen zij in huis kwamen.

De toekomende tijd, geeft eene zaak te ken

nen, die geſchieden zal in eenen tijd, die nog

niet is, als : Ik zal morgen eene wandeling doen.

XVI. L E S.

Over de Perſoonen, en de vervoeging der

- werkwoorden.

-

Alvoorens tot de vervoeging over te gaan,

dient men te weeten, dat men in de tijden der

werkwoorden drie Perſoonen heeft, als de

eerſte, de tweede, en de derde.

De eerſte Perſoon is die, welke ſpreekt, als:

ik leer, wij leeren. De tweede is die, tot

wien men ſpreekt, als: gij leert, gijk leert. De
- - - -

- der

-
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## die, van wien men ſpreekt, als: hij ofzij

le# zij leeren, (meerv.). Wanneer

men in het onbepaalde ſpreekt en geenen bij

zonderen perſoon bedoelt, gebruikt men voor

de perſoonen de woordjens men en het. b. v.

men leert, het kind leert.

Om een beknopt denkbeeld van de vervoe

ing der werkwoorden te bekomen, zie men

en vier volgende uitgewerkte, en van elkander

verſchillende, voorbeelden, waar uit tevens het

gebruik der hulpwoorden hebben en zullen ge

maklijk zal begreepen worden; gelijk ook het

bijzonder gebruik van de letters T, D, DT,

DD en TT, bij het ſluiten van een woord

duidelijk zal blijken: doch waar over nader

wordt geſprooken in de 30, 31 en 32 Les.

Vervoeging of Tijdvoeging van het Werkwoord

VERTELL EN,

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze.

Tegenwoordige tijd. -

ik vertel dat ik vertelle

gij vertelt dat gij vertellet

hij, men, of zij vertelt dat hij,men,of zij vertelle

wij vertellen dat wij vertellen

gijl. vertelt dat gijl. vertellet

zij vertellen dat zij vertellen

Onvolmaakt voorledene tijd.

ik vertelde - dat ik vertelde

gij verteldet dat gij verteldet.

hij, men, of zij vertelde dat hij men,of zij vertelde

wij vertelden dat wij vertelden

gijl verteldet dat gijl. verteldet

zij vertelde dat zij vertelden

's -

Vol
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Volmaakt voorlêdene tijd.

ik heb n dat ik hebbe ,
gij hebt . . ! - dat gij hebbet T
hij, men, of zij heeft ## dathij,men,ofzijhebbe t

ve

*-t,

wij hebben S. dat wij hebben .

gij hebt ! ! " dat gijl, hebt

zij hebben ? j dat zij hebben
v A.

,

Meer dan volmaakt voorledene tijd."

ik had . " ) dat ik hadde

gij hadt s dat gij haddet ... ..

ij, men, of zij had ## dathijmen,ofzij hadde

wij hadden ' ſ S dat wij hadden

# # ### .
Zij hadden & s . j dat zij hadden w

- Toekomende tijd. . . .
- - - - - -

! !
- *

," ,... LTVV L. -

j
#

-

ik zal - n dat ik zoude

# eraais:#nij, men, of zij zal in# dathij,men,ofzijzoude

wij zullen fs dat wij zouden ,
gijl. zult. S dat g: i. zoudet .

zij zullen j dat zij zouden !
- . . . . . . . . - - - --

Gebiedende wijze. . . Onbepaalde wijze.

vertel Tegenw. tijd vertellen

hij vertelle Voorledene tijd. verteld
vertelt gijl. - hebben

dat zij vertellen Toek, tijd. zullen ver

« tellen.

- - Deel

#

#
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Deelwoorden. Ze iſ

. Tegenw. tijd. vertellende.

, Voorl. tijd. verteld hebbende. - .

Toek. tijd. - zullende vertellen.

Men merke hier bij aan dat in den toe

komenden tijd van de bijvoegende wijze gij

zoudet, enz de lange uitſpraak dikwils ver

kort wordt: ik zou,, gij zoude, hij zou,

wij zouden, gijl zoudt, zij zouden. Ook
- laat men#" B A T daar af, wan

# neer er volſtrekt de woordjens Doc H of

! MAAR op volgen b. v. ik zou het wel ver

i tellen, Doc H, of MAAR, ik weet het niet

meer. Wij zouden het u wel vertellen, Doc H,

of MAAR, wij vreezen, dat gij niet zult
* zwijgen. -

En ten aanzien van deGebiedende wijzemoet

men opmerken, dat men ook wel zegt: laat

- mij, laat hem, laat ons, laat hen, of haar

vertellen. Of in 't meervouwig laatet mij,

! hem, ons, hen, of haar vertellen: - maar

dan is het de Gebiedende wijze van het Werkw

! LAATEN, én niet van het Werkw. v E R

! T ELLEN. En, laat ons, of laaten wij
“ vertellen, of danſen (in het Fransch con

tons of ## is eigenlijk, geene Ge

biedende: maar veel eer eene Aanmoedigende
wijze

s• '', wij ' ºr 'T Y -

» - * * -

\' . ' : 3 -V , f: ,

» " w S

- r.- -- - --* - - - - - -

* tºt . . . . . . . . . - . * * * * " ,

- - - - -

'

-

-

-

* * * * * XVII.
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XVII. L E S.

Vervoeging of Tijdvoeging van het Werkw.

STRAFFEN.

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze.
- - A'

Tegenwoordige tijd.

ten zij dat ik ſtraffe
ik ſtraf - ten zij dat gij

• • " j ſtraffet

## of zij ſtraft tenzij dat hij, men, of

### " " ... , zij ſtraffe
e ºm 'f , ten zij dat wij ſtraffen

gijl. ſtraft ' ten zij dat gijl. ſtrafat

zij ſtraffen ten zij dat zij ſtraffen

Onvolmaakt voorledene tijd.

mits dat ik ſtrafte
ik ſtrafte mits dat gij ſtraftet

# ſtraftet ... .. mits dat hij , men, of

ij, men, of zij ſtrafte w zij ſtrafte

wij ſtraften * * * mits dat wij ſtraften

gijl. ſtrafiet mits dat gijl, ſtraftet

zij ſtraften mits dat zij ſtraften !

Volmaakt voorledene tijd.

ik heb geſtraft, enz. omdatik hebbe geſtraft, enz.

Meer dan volmaakt voorledene tijd.

« " Toekomende tijd.

ik zal ſtraffen, enz. , ik zoude ſtraffen, "#.* , w 3w

-

#
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Gebiedende wijze. Onbepaalde wijze.

. Wf/ A2 Tegenw.tijdſtraffen

# 'een Veri tijd geſtraft hebben

ſtraft gijl. Toek.tijd zullen ſtraffen.

dat zij ſtraffen n '? -

Deelwoorden.

Tegenw. tijd ſtraffende

Voorl. tijd geſtraft hebbende

Toek. tijd zullende ſtraffen.

X v11 1. L E s.

Vervoeging of Tijdvoeging van het
w werkwoord AND wo oRDEN.

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze

Tegenwoordige tijd.

ik andwoord dat ik andwoorde

gij andwoordt dat gij andwoordet

hij, men, of zij and- dat hij, men, of zij and

woordt woorde

wij andwoorden dat wij andwoorden

gijl. andwoordt dat gijl. andwoordet

zij andwoorden - dat zij andwoorden.

Onvolmaakt voorledene tijd.

ik andwoordde - dat ik andwoordde

gij andwoorddet dat gij andwoorddet

hij, men, of zij ant- dat hij, men, ofzijand
woordde woordde

wij andwoordden - dat wij andwoordden

gijl. andwoorddet dat gijl. andwoordde:

zij andwoordden - dat zij andwoord,

- Vol

/ .
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Volmaakt voorledene tijd.

H ik heb geandwoord dat ik hebbe geand

', 'woord.

Meer dan volm. voorl. tijd.

ik had geandwoord, enz. dat ik hadde geand

- - - - - - woord.

4 - Toekomende tijd.

ik zal andwoorden, enz. ik zoude andwoorden.

Gebiedende wijze. Onbepaalde wijze.

Tegenw. tijd andwoor
andwoord 62/3

hij andwoorde Voorl. tijd geandwoord

andwoordt gijl. ebben .

dat zij andwoorden Toek. tijd zullen and.

woorden.

Deelwoorden.

Tegenw. tijd andwoordende

Verl. tijd geandwoord hebbende

Toek. tijd zullende andwoorden.
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- XIX. L E S.

Vervoeging of Tijdvoeging van het Werk

- woord HAAT EN,

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze. .

--- Tegenwoordige tijd. -

ik haat dat ik haate

gij haat dat gij haatet

ij, men, of zij haat - dat hij haate »

wij haaten dat wij, haaten

gijl. haat, . ) dat gijl. haatet

zij haaten dat zij haaten.

onvolmaakt Voorledene tijd. * * *

ik haatte dat ik haatte -

ij haattet , , dat gij haattet
ij, men, of zij haatte dat hij haatte je

wij haatten dat wij haatten

gijl. haattet - dat gijl. haattet

zij haatten dat zij haatten.

Volmaakt Voorledene tijd.

ik heb gehaat is dat ik hebbe gehaat,

Meer dan Volmaakt voorledene tijd.

ik had gehaat , dat ik hadde gehaat.

Toekomende tijd.

ik zal haaten dat ik zoude haaten,
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Gebiedende wijze. - Onbepaalde wijze.

haat . . Tegenw tijd, haaten

hij haate Voorl. tijdgehaat hebben

haar gijl. Toek, tijd zullen haas

dat zij haaten tens

t Deelwoorden.

Tegenw. tijd haatende,

Voorl tijd gehaat hebbende

Toek. tijd zullende haaten.

- J

, XX. L E S.

Vervoeging van een LIJDEND Werkwoord.

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze.

Tegenwoordige tijd

ik word bemind dat ik hemind worde

gij wordt bemind dat gij bemind wordet

hij wordt bemind , dat hij bemind worde

wij worden bewind dat wij bemind worden

gijl. wordt bemind dat gijl. bemind wordet

zij worden bemind dat zij bemind worden,

Onvolmaakt Voorledene tijd.

ik wierd geſtraft . dat ik geſtraft wierde

gij wierdt geſtraft dat gij geſtraft wierdet

hij wierd geſtraft dat hij geſtraft werde

wij wierden geſtraft dat wij geſtraft werden

gijl. wierdt geſtraft dat gijl. geſtraft wierdet

zij wierden geſtraft dat zij geſtraft wierden

, C 2 - Vol
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Volmaakt Voorledene tijd.

ik ben 'n

gij zijt Oſe

“S

hij, of zij is s S

S &
9 e - en S" Se

wij zijn is s

gijl. zijt

|
's

zij zijn

dat ik gepreezen gewor
den zij

dat gijgepreezen gewor

den zijt

dat hij of zij gepreezen

geworden zij

dat wij gepreezen ge

geworden zijn

dat gijl. gepreezen ge

worden zijt

dat zij gepreezen gewor

den zijn

Meer dan Volmaakt Voorledene tijd.

ik was

gij waart

hij was

wij waren

i
gijl. waart

zij waren

dat ik verzocht gewor

den ware

dat gij verzocht gewor

den waret

dat hij, of zij verzocht

geworden ware

dat wij verzocht gewor

den waren

dat gijl. verzocht gewor

den waret

dat zij verzocht gewor

den waren

Toe
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Toekomende tijd,

ik zal l

gij zult S

- S

hij zal SS
S. s

wij zullen : es S

) S: S.

gijl. zult * #
'-r2

zij zullen p

J

Gebiedende wijze.

word of wees Igeacht

hij worde of hij zij

geacht

wordt geacht of zijt

geacht

dat zij geacht worden.

dat ikbeſpot zouden

dat gij beſpot zou

det

dat hij beſpot | S

zoude ! » S

dat wij beſpot HS:S
zouden S

dat gijl. beſpot | 3,

zoude:

dat zij beſpot zou-i
den J

Onbepaalde wijze.

Tegenw. tijd bemind

worden

Voorl tijd. bemind ge

worden zijn

Toek. tijd bemind

zullen worden.

Deelwoorden.

Tegenw. tijd geſtraft wordende of zijnde.

Voorl. tijd, geſtraft geworden of geweest

zijnde.

Toek. tijd. geſtraft zullende worden of

c 3

zijn.
A

XXI. LES.
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XXI. L E S.

Van de Onzijdige en Wederkeerige

Werkwoorden.

De Onzijdige Werkwoorden worden even

eens vervoegd als de Bedrijvende b.v.tk gaa ,

ik ſlaap, gij zuchtte, wij hebben geſlaapen ,

### , zij#### behal

ven eenige Werkwoorden welke in den Vol

maakt Voorledenen tijd met het hulpwoord

zIJN vervoegd worden, b. v. ik ben ontwaakt,

gij zijt gekomen, hij is geſtorven, enz. en in

den Meer dan Volm. Voorl. tijd, ik was geko

zien, gij waart gegaan, hij was ingetreedºen,

enz. - Het gebruik leert zulks als van zelve.

Vervoeging van het Wederkeerig Werkwoord

Z i CH BE ZE ER EN.

Aantoonende wijze. Bijvoegende wijze,

Tegenwoordige tijd.

ik bezeer M IJ dat ik MIJ bezeere

gij bezeert U dat gij U oezeeret

hij bezeert z1 c II dat hij z1 c H bezeere

wij bezeeren o N s dat wij o N s bezeeren

gijl. bezeert U dat gijl. U bezeeret

zij bezeeren z1 CH dat zij z1 c H bezeeren,

Onvolmaakt Voorledene tijd.

ik bezeerde MIJ, enz. dat ik M ij bezeerde

x Vol



NEDERDUITs CHE SPRAAK E. 3p

Volmaakt Voorledene tijd. *-,

ik heb MIJ bezeerd, dat ik MIJ hebbe ke
CI1Z, zeerd, enz.

º ..

Meer dan Volmaakt Voorledene tijd.

ik had M IJ bezeerd, dat ik MIJ hadde be

CIlZ, zeerd, enz.

Toekomendetijd.

ik zal MIJ bezeeren, dat ik MIJ zoude be- /
CI1Ze zééreft , enZ,

Gebiedende wijze. onbepaalde wijze.

Van het Werkwoord zich kLEED EN.

Tegenw. tijd zich

kleed U kleeden

hij, of zij kleede zICH Voorl. tijd z1 c H ge

kleedt gijl. U kleed hebben

dat zij z1 c H kleeden Toek. tijd z1 c H zul

- len kleeden.

Deelwoorden,

Tegenw... tijd. zich bezeerende of kleedende

Voorl. tijd. zich bezeerd of gekleed heb

bende

Toek. tijd, zich zullende bezeeren of kleeden.

's

C 4 XXII. LES,
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X X II. L E S.

over de Onperſoonlijke Hºerkwoorden

en eenige aanmerkingen op de Werk

- woorden in het algemeen.

Nu nog een woord over dat ſoort van Werk

woorden, welke men o N PE R 8 o o N LII K Ee
Werkwoorden noemt, b *

Onperſoonlijke Werkwoorden zijn Werkwoor

den, waarbij geene perſoonen te pas komen,

en eene werking aanduiden, die door een

mensch niet gedaan kan worden, en daarom

## genoemd, b. v. regenen, hage

len', ſneeuwen, enz – Zie hier hunne vervoe

ging: Het regent, het hagelde, het heeft ge

vrooren, het had geſneeuwd, het zal waaiën ,

dat het regene, dat het waaide of woei, dat

het hebbe gevrooren, dat het hadde gehageld,

het zoude ſneeuwen. -

Van denzelfden aart zijn ook de woorden:

ijten , berouwen, en dergelijken, b. v. Het

ſpijt mij, het berouwde u, het heeft ons ver

maakt, het had hen verveeld, het zal hen be

droeven, dat het mij niet ſpijte, acht dat het

te nooit berouwde, enz. -

Veelen der Werkwoorden zijn te ſamen ge

ſteld, of 1 uit een Zelfſtandig Naamwoord en

ijwoord, en een Werkwoord, of 2. uit een

Voorzetſel en een Werkwoord, -

Van het eerſte ſoort zijn dankzeggen, raad

geeven,, enz.

Van het tweede ſoort, aanzeggen, toegee

ven, enz. ook bedekken, geleiden.

- Som
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Sommigen deezer te ſamengeſtelde Werk

woorden zijn weder ſcheid- of onſcheidbaar. -

Men noemt de zoodanigen ſcheidbaar tusſchen

dewelken men het woordjen te kan plaatſen -

en onſcheidbaar, wanneer men zulks niet kan

doen, b. v.

Scheidbaar, zijn dankzeggen, toegeeven, om

dat men zeggen kan dank-te-zeggen, toe-te

geeven.

Onſcheidbaar, zijn bedekken, geleiden, om

dat men niet zeggen kan be- te dekken, ge-te

leiden.

In de vervoeging der ſcheidbaare te ſamen

geſtelde Werkwoorden, komt het naam - bij

woord of voorzetſel, als de niet te ſamenge

ſtelde tijden, achter het werkwoord, b. v. Ik

zeg dank, gij geeft toe, komende in de ver

voeging met de voorgaande genoegſaam over
een.

Maar de onſcheidbaare maaken altijd met

het Werkwoord één woord uit, b. v. Ik be

dek, gij geleidt.

Het gebeurt ſomtijds, dat een ſamengeſteld

Werkwoord zoo wel ſcheidbaar als onſcheidbaar

is: doch als dan zijn het woorden van verſchil

iende betekenis, b. v.

Onſcheidbaar. Scheidbaar.

Voldoen , iemand be- Voldoen, iets dat niet

taalen, ik voldoe, ik vol is, aanvullen, ik

voldeed. doe vol, ik deed vol.

Onderhouden, voor ... Onderhouden, iets
het betaalen van iets beletten boven te ko

zorgen, ik onderhoud, men, ik houd onder,

ik onderhield, enz. ik hield onder, enz.

C 5 - En
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En op deeze woorden moet men naauwkeu

rig acht geeven, om zich niet verkeerd uit te

drukken.
-

X X III. L E S. -
V.

Over de Deelwoorden.

t

DE ELwo oR DE N, zijn woorden, die de

werking of het lijden van een perſoon of zaak

te kennen geeven, b. v. Ik ging, w A N DE LE N

D E, naar mijne buitenplaats, zag de beestjens

in 't veld H U P P ELE ND E en s P R 1 N G EN DE

voor mij heen weiden, verder voortgegaan

zijnde, hoorde ik de vogeltjens z1 N GENDE en

kw EE LE N DE ter mijner vervrolijkinge; -

en eindelijk wierd ik door mijne beminde B E

é R o ET, o M H E Ls D, en op eene aangenaame

ververſching ON TH A A LD. -

Uit deeze vertelling, kan men de bedrijven

de en lijdende of anders gezegd de tegenwoor

dige en voorleedene deelwoorden, zeer gemak

lijk onderſcheiden.

De bedrijvende Deelwoorden, zijn onveran

derlijk : maar zo is het met de lijdende niet

gelegen, wanneer deeze bij Zelfſtandige Naam

woorden worden gevoegd, zijn zij ook gelijk

die, aan verandering of verbuiging onderwor

pen; en dat zo wel als deeze in geſlacht, ge

zal en naamval, b. v.: een BEM IN D man,

eene BEM 1 ND E vrouw, een GE sTRA FT kind,

een v E RM oE I D reiziger, eene GE w EN scH

TE zaak, een GE ZA DE LD paard, vERMOEI

DE mannen, GE ZA DELDE paarden, - ik heb

- 6912se
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## eenen vERM o E1 DE N reiziger geher
€7 GT(J, -b fie Deelwoorden worden dus bijna verboo

gen als de Bijvoeglijke Naamwoorden. En uit

deeze verbuiging kan men ook altijd weeten

of men het Deelwoord met een D of T moet

ſluiten: want, vermits men in het Vrouwelijke

en ook in het Meervouwige achter de D of T

eene E moet voegen, zoo regelt dat van zel

ve de ſpelling; immers zal men niet zeggen

beminte, beſtrafte, vermoeite, enz. dat zoude

al te ſtrijdig en wanluidend tevens zijn. -

Lijst van Werkwoorden, om, ter verde

re oefening, te vervoegen, waar van hier -

vóór geſproken is. Dezelve is in drie ko

lommen verdeeld: de eerſte kolom toont de

onbepaalde wijze der Werkwoorden aan; -
de tweede kolom de onvolmaakt veorledene

tijd, en de derde kolom de deelwoorden.

Onbep. wijze. Onv. voorl. tijd. Deelwoorden.

tellen telde geteld

braaken braakte gebraakt

dooden doodde gedood

praaten praatte gepraat

belooven beloofde beloofd

wenſchen wenschte gewenscht,

'ſ weddede -

wedden N of wedde } gewed

zetten # # gezet
of zette ſ b * -

bouwen bouwde gebouwd

zouten - Zoutte geZOuten

laa
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laaden laadde

leiden leidde

lijden leed

lijmen lijmde

ſnuiten ſnoot

bieden bood

verliezen verloor

vinden vond

ſmelten ſmolt

geeven gaf

eneeZen genas

aapen ſliep

draagen droeg

ontvangen ontving

loope liep

roepen riep

breeken brak

werpen wierp

denken dacht

brengen bragt

koopen kocht

zoeken zocht

- ſterven ſtierf

aandoen Ik deed aan

zich aanklee- Ik kleedde mij

den 3l311 -

zich inbeelden. Ik beeldde mij
11n

regenen regende

dooiën dooide

Als men nu de eerſte kolom beſchouwt

zal het ſchijnen, dat men zoo veele voor

beelden niet noodig hebbe; - maar be

ſchouwt

gelaaden

geleid

geleeden

gelijmd

geſhooten

gebooden

verlooren

gevonden

geſmolten

gegeeven

geneezen

geſlaapen

gedraagen

ontvangen,

geloopen

geroepen

gebrooken

geworpen

gedacht

gebragt

gekocht

gezocht

geſtorven

aangedaan

aangekleed

ingebeeld

geregend

gedooid
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ſchouwt men de tweede en derde kolom,

dan zal men bekennen, niet gedacht te heb

ben, dat 'er zoo veele afwijkingen in de

werkwoorden plaats hebben, en dus zien,

dat de lijst, ter handleiding en oefening niet

te groot is.

XXIV. L E S. -

Van de onveranderlijke woorden.

V -

Nu zijn er nog vier ſoorten van woorden of

taaldeelen, als het BIJ woo RD; v o E G woo R D;

het vo o R zE T s EL en het T U s sc H EN w ERP

sEL. Deeze woorden of taaldeelen zijn onver

anderlijk , dat is , zij kunnen niet verboogen

worden, even gelijk de zelfſtandige of bijvoeg

lijke naamwoorden; - behalven eenige Bij

woorden, en wel die, welken veel op de Bij

voeglijke Naamwoorden gelijken, de zoodaani

gen worden door de trappen van vergelijking

veranderd: bij voorb. Ik ſchrijf Go ED; Gij

ſchrijft B E TE R; Hij ſchrijft het B EsT. - JAN

ſpreekt wIJs L1JK ER en Di R K ſpreekt het w IJs

LIJKs T. -

Om nu de bijwoorden te onderſcheiden, heeft

men maar op te letten dat, gelijk de bijvoeglijke

Naamwoorden dienen, om de hoedanigheid der

zelfſtandige Naamwoorden aanteduiden, en uit

dien hoofde altijd met elkander gepaard gaan,

even zoo de bijwoorden ook dienen, om aante

duiden, hoedanig, wanneer, en waar iets ver

richt

f
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"

richt of bedreeven wordt; en dus, om die zelf

de reden, ook altijd van een werkwoord verge
zeld zijn. - - t -

De voortzetſels dienen voornaamelijk, om de

betrekking, welke twee dingen of zaaken tot

elkander hébben, aan te duiden; bij voorb. voor

de deur, achter de kerk, ik lees met vrugt, enz.

De voorzetſels hebben altijd een Naam - of

Werkwoord achter zich, hetwelk in den twee

den, derden, vierden, of zesden naamval ſtaat;

daarom onderſcheidt men de voorzetſels naar den

naamval bij denwelken zij komen. -

De Voegwoorden, dienen voornaamelijk, om

de betrekking van de eene rede op de andere aan

teduiden; - zij zijn de draaden welke de eene

rede aan de andere knoopen; b. v. en, ook,

nog, maar, want, ofſchoon, alhoewel, dewijl,
maardien, indien.

Men verdeelt de voegwoorden naar hunne be

tekenis; als: ſamenbindende, verhaalende, voor

waardelijke, enz.

De Tusſchenwerpſels dienen alleen om zekere

gewaarwordingen, en aandoeningen der ziel uitte

drukken; als: ach / o / holla / God dank, he

daas ! enz.

Daar in de eerſte Les, onder anderen, ge

zegd is, dat, om de Nederduitſche Taal

goed te ſpellen en te ſchrijven men een

toereikend denkbeeld van de verbuiging en

vervoeging moest hebben: En dit nu, ter

aanleidingtotverdere oefening, genoegzaam,

gegeeven is - kan men, met vrucht, over

gaan om de woorden juist te leeren ſpel

len: ten dien einde volgt hier eerst eene aan

wijzing van het gebruik van iedere letter
g 1ſt
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in het bijzonder, als dan die van het gebruik

der buigbaare of veranderlijke, en zulks,

zoo door haare overeenkomst met en betrek

king tot elkander, als door de beheerſching,

die zij over elkander hebben. -

Om nu over het gebruik van ieder let

ter in het bijzonder te handelen, is het ei

genaartig, dat A de eerſte zij met dewelke

men beginne: doch vooraf zij men indach

stig, dat in de volgende lesſen, over het ge

bruik der letteren, alleen over de ſpelling

van zoodanige woorden wordt gehandeld,

waarvan de uitſpraak bijna gelijk is: maar

, die in de ſpelling en betekenis verſchillen.

r

-

xx v. L E s.

A

over de Letter A.

Met ééne A ſpelt men in het meervouwige

alle woorden, die in het enkelvouwige met ééne

A geſpeld worden; b. v.

paden afgeleid van het enkelv. pad',

bladen ---- blad

vaten ------ yat

* . *

u

als mede vader, kabel, fabel enz. om de kort

heid te betrachten. - -

Met twee AA ſpelt men alle woorden, die in

het enkelvouwige met twee AA geſpeld wor

den, b. v.

**. --
Z/2/26
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maaken - ſ#
zaaken e Z62 (2

daaden |A# | daad

braaden woorden ” # braad

praaten | praat

'laaven J i laaf

En ſommige woorden ſpelt men niet alleen

naar afleiding uit het enkelvouwige: - maar
men let ook op de verſchillende betekenis; b. v

dagen n r

#
-

#
raden - d, wiel
12 (21/26f? Als het in rad, wie

gaven het Enkel- #
zagen vouwige be- < #
wagen - teekent, Of ag e

laken | afgeleid rtytutg

graven wordt van wollenſtqf

graf

g/726/3 - #en
J l een geota

daagen ſ ik daag

daalen daal

raaden Als het in raad

na(2/726/3 het Enkel- ſ/26242/72

a(2'V6/2 vouwigebe- gaaf, gife

zaagen | teekent, of i zaag

waagen afgeleid waag

laaken. wordt van t laak

graayen l graaf

dºgſ, f/26/3 J. wijnmaaten

Ke
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Eenigen van deeze bovenſtaande woorden heb

ben ook nog eene nadere betekenis, b. v. het

woord waagen kan ook betekenen, die plaat

ſen daar gewoogen wordt, zoo als er in Arn

ſteldam drie zijn: doch men ſpreekt hier van

zelden in het meervouwige. 3

Graaven, kan betekenen, een kuil, graf of

graft maaken; ook kan het menſchen van ze

keren rang, of vermogen, en gezag aanduiden.

Zaagen, kan betekenen hout en, of

ook wel werktuigen, om te zaagen: doch zul

ke woorden kan men gemaklijk uit den ſamen-,

hang der rede begrijpen, vermits er maar wei

zigen van dien aart zijn. vº,

w, is

* * * * *

•s - **

xxvI. L E s.

- t

. " Over de Letters E. en I. *
- - - - , zº R", v -

De letter E heeft drieërlei ## of uit

ſpraak, als 1. helder, 2. dof, o zacht, en 3,

lang of zwaar. i

E is helder in vel, melk, zelf, zet, net,

E is dof

- w - 3 A -

of zacht in zadel: ſabel, aarde 2.

bedrijf, enz. - - - - - -

E is lang of zwaar in Eva, Lea, ##
enz. - En in de volgende woorden, hoort

men het onderſcheiden geluid zeer duidelijk,

verzegeld geld, - hij zendt gezegend brood.

Dan moet men ook in het gebruik van één

E of twee EE weder letten op de afleiding, of
er

verſchillende betekenis, zoo als bij de letter A.
geleerd is, b. v. men ſchri ſt; . . . a 2.321

V??#ja-- : : :
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ſmeeden - Als deeze ſ ſmeed

ſmeeken woorden in | ſmeek

geeven . het Fnkel ! geef

ſpeelen vouwige be 3 ſpeel

geboden tekenen, of gebod

ſchepen afgeleid wor- ſchi
ſteden dºen van ſta

Maar de volgende woorden verſchillen in be

tekenis, - en in uitſpraak, te weeten:

r ea -. -

bedelen 1 - " --- ſ aélmoes vraa

, 4 - 2 - 1. - -- - - / e gen

bedeelen - , giften geeven

bekeren - uit , bekers

- - + drinken

bekeeren zijne #nden
beteren " . . . . . f2(2A/262t €72

J Betekent of beter worden

Of I met teer be

toeren wordt afge-4 ſtrijken

beving leid Van | van bevangen

beeving | | | | | ſchudding

beken 2 bekennen

# - water beeken
ev - -

beveelen - - - - - - - #
wezen, aange- gebieden 9 e

zicht | | | | weezen ofzijn

weezen : J V - weeskinderen.

Ten aanzien van de letter I. heeft men drie

bijzonderheden optemerken, als: 1, dat zij kort

van geluid is in de woorden zich, nicht, zift,

zilver, timmer, bitter, en in alle woorden of

lettergreepen, waar zij de laatſte letter niet

is : -



A"

Nx DERDuitseHe spR Aars. 5t

is: - maar lang als zij de laatſte letter in

eene Lettergreep is, b. v. in Ma-ri-a, 1-ta-li-ën,
Da-ni-ël, Di-a-na, enz. - º -

2. Dat zij, in woorden van lange uitſpraak

niet door zich zelve, maar door de letter E.

verlengd wordt: b. v. tien, zten, mieren, lie

gen, bedriegen, enz. $ 2 - -

3. Dat men naauwkeurig moet opletten, om

haar niet met den Medeklinker Jº te verwar

ren, vermits het onderſcheid zeer groot is: als

blijkt uit de woorden Iſaäc en Jacob.
* * *

XXVII. L E s.

-

t Over de Letter O en U. | |

-

-

- - -

, De letter O heeft drieërlei klank: als helder,

doſ, en lang, of wel hoog of zwaar.

, O is helder, in ſtof, kok, hol, golf, volk,

kop, vos, zot, enz. , ... ? e

O is dof, in mof, bok, vot, wolf, wolk,

ſchop, bos, bosch, bot, enz. ,

is lang, hoog of zwaar, als zij even als

A en I eene lettergreep ſluit; men zie dit

in de woorden o-ven, bo -ven, go - den, mo -

gen, mo- len . 30: meer, vogel, enz. . . . .

Vervolgens ſpelt men, door afleiding uit het

enkelvouwige, de volgende woorden, aldus:
s t

t

- º - .' - ' , '

- D • bags,
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hoomen
- ſ boom

hooren - . :' hoor

knoopen Afgeleid van | knoop

loopen - , - het Enkel- loop

rooken : - vouwige. rook

goden - God

oorlogen oorlog
- r» ---- - ' 'Ja, - -

De volgende woorden verſchillen in ſpelling

en in betekenis: , 2-3:

Slooten, komt van ſloot of graft. ' -

Sloten - van ſlot. -

Looten, betekent lot werpen. ,

Loten, komt van lot, ſcheut- - - - -

Kooper, betekent een die koopt.

Koper, is een bekend metaal.

Zoo, betekent dus of aldus-- -

Zo - indien of als ' '

Zo6, is eene Zode gras.

'Er zijn ook nog woorden, die even eens

geſpeld: 'doeh verſchillend uitgeſprooken wor

# want dol betekent krankzinnig, döl een

roeipen; bol betekent zacht of hoog, bol een

kloot; bot betekent onſcherp, - of ook een

visch; bot geeven, betekent ruimte vieren. '

In deeze woorden is het nuttig, dat men de

ſcherpe o dus tekent: (6), om het wangeluid

in het leezen weg te neemen. -

, ' ſ

De letter U is kort van uitſpraak in de

woorden lub, dubbel, vullen; lang van uit

ſpraak als zij op zich zelve alleen ſtaat; -

en door afleiding uit het enkelvouwige ſpelt

men muteren, duuren, van muur en duur. -

Ook moet men opletten, om de letter U
- , r V. IllG&

V
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riet met het bezittelijk vóórnaamwoord UW te

verwarren: want hoewel dit in de uitſpraak

bijna gelijk is, verſchilt haare betekenis zeer

veel, gelijk hierna geleerd zal worden.

XXV III. L E S. -

Over de Y, IJ en EI.

Van de letter Y heeſt men drie zaaken op

te merken als: - - re

1. Dat de oprechte Y geene Nederduitſche

maar eene, vreemde letter is: en daarom ,

ook niet dan in vreemde woorden mag gebruikt

worden, als in Cyrus, Syllabe , Synode, Cyprus,

Tvoor, Egypte, Hysſop, Pyrrus, Pyramide,

en dan klinkt zij als of er ſtont Cirus, Egipte,

Sinode, #: Ivoor enz. /

2. Dat de IJ, welke in het Nederduitsch gebe

zigd en voor eene letter deezer taale aangete

kend wordt, zoo zeer geen Klinkletter, als wel

eene verlengde I is, en dus als twee I 1 be

hoorde geſchreeven en uitgeſprooken te wor

den; b. v. miin in plaats van mijn, zin in plaats

van zijn : - Doch men keurt deeze ſchrijfwijze

te recht af, om dat dezelve te ligt aanleiding

geeft, om de twee II met de U' te verwar

ren; het is om deeze reden, dat men wel de

twee I. behoudt: doch de tweede wat langer, en

als# J ſchrijft, hetwelk deeze gedaante (ij, IJ)

maakt,

D 3 In
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In ſommige oorden van ons Vaderland

(zoo als in het voormalig Gelderland en

Overijsſel) behoudt men de oorſpronglijke

klank deezer verdubbelde I, in de uit

ſpraak; ſpreekende men daar, - b. , v. de

woordjens mijn en zijn uit als mien en

Z/6/7- -

3. Dat vermits deeze letter bijna overal in

ons Vaderland, als ei wordt uitgeſprooken,

men naauwkeurig behoort opteletten, dat men

de IJ dan ook niet met EI verwarre.

Ten einde hier voor zorge te draagen, lette

men op den volgenden regel, om IJ wel te ge

bruiken.

Met IJ ſchrijft men -

1.AlleWerkwoorden, die denklank in denVoor

ledenen tijd verliezen, en veranderen in EE, b. v.

- Bedrijven - - Ik bedreef

blijven gij bleeft

drijven hij dreef

# | wij greepen

tijken | Waar van | Zij keeken
lijden h in den | ik leed

nijgen , Voorle- ! zij. neeg

- ontbijten denentijd wij ontbeetten

prijzen komt wij preezen

rijden zij reeden

ſchrijven , ik ſchreef

wijten hij weet of ver

' • • weet

zwijgen ed '- zij zweeg.

2. Schrijft men met IJ die woorden, welke

(hoewel in den Voorledenen tijd den "E:
- C
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behoudende D van Naamwoorden zijn afge

leid.

Voorbeelden.

Bedijken in - # ſ , #
benijden nii 32 beniidede

# ###ling |# #
, kwijlen le:an # re ###de

lijmen - N#n-3 lijn Sº Elijmde

lijnen lijn # # lijnde
- - WOOr- - - - 5 R #J:

ſpijzen den ſpijs # ſpiisde
verrijken rijk E verrijkte

verwijden J wijd L verwijdede

x x Ix. L E s.

Vervolg der 28ſte.

Ter voorkoming deezer ſtraks gezegde ver

warring, maake men zich ook bekend met den

volgenden regel; om EI wel te gebruiken.

Met EI ſchrijft men :

I. Alle Werkwoorden, die den klank in den

Voorledenen tijd behouden, b. v als men van

eiſchen ſpreekt in den Voorledenen tijd, dan

zegt men ik eischte en niet ik eesch.

D 4 Voor

* *
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- ' ' Voorbeelden tot oefening

Arbeiden 'n Deeze woor- ſ'Ik arbeidde

bereiden denmet EI, ik bereidde

dreigen omdat zij in : gij dreigdet

eindigen den Voor- | gij eindigdet

1eiden } ledenen tijd ! hij leidde
peilen hunnen A zij peilde

reiken i klank van i men reikte -

ſpreiden EI behou- | wij ſpreidden

veinzen den, en men | gijl. veinsdet

zeilen J zegt dus t zij zeilden.

2. Alle Naamwoorden, die in heid en lei

eindigen, als wijsheid, matigheid, gerechtig

heid, betaamlijkheid, enz. Allerlei,

cenerlei, drieërlei, enz.

Men zal met nut het volgend lijstjen

van woorden, die in de meeste oorden

van ons Vaderland ( * ), ſchijnbaar al

thands, gelijkluidend zijn in de uitſpraak,

doch in betekenis verſchillen, ter oefening

kunnnen raadpleegen. De verſchillende be

tekef is deezer woorden wordt door de

ſpelling onderſcheiden. - Dezelve zijn:

"- Woor

-

(*) In het voormaalig Gewest Friesland weet men

door de uitſpraak deeze woorden zeer wel van elkan

der te onderſcheiden. Het geſchiedt, ten naasten bii ,

door achter de i vaz, ei , nog de doffe klank van

eene e te voegen, na genoeg als of men eie uitſprak

* - --

v ..' f- - -



NE DERD UIT scHE SPRAAKE, 57

Woorden met IJ.

Vijlen, betekent ijzer

ſcherp ofglad maaken.

lijden, betekent ver

draagen

mijden, bet. vermij

den

pijlen, bet. ſchiet of

vuurpijlen

verrijken, bet. zijne be

zittingen met geld of

goed vermeerderen.

nijgen, bet. een meisjens

groet

rijzen, bet. in de hoog

te gaan

berijden, bet. op een

paard of ander dier

te rijden

bijten, bet. gaten in het

ijs, of het ſomtijdsge

bruiklijkWerkwoord:

bijtten, gaten in het

ijs maaken.

X XX.

Woorden met EI.

Veilen, betekent ver

koopen

leiden, iemand gelei

den

meiden, bet. Dienst

meiden

peilen, bet. diepte mee

ten ,

verreiken, bet. te hoog

of te wijd reiken

neigen, bet, tot iets ge

neegen zijn

reizen, bet, zich van

de eene plaats naar

de andere begeeven

bereiden, bet. gereed

maaken

beiten, bet. met de

tanden beiten.

L E S.

Over de Medeklinkers in het algemeen, en

de letters B, P en D, T. in het bijzonder.

Daar ten aanzien van het gebruik van ſommi

ge medeklinkers geen twijfel in het geheel be

ſtaat, aangezien men dezelven door de uitſpraak

D 5 ge
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emaklijk kan onderſcheiden, is het niet noodig,

ier, over deeze letteren handelende, bij allen

dezelven ſtil te ſtaan; immers 'er beſtaat geen

kunst in het wel en goed gebruiken van de K,

L, M, N, R., of W?-

Eenige van dezelven vereiſchen, echter, eene

nadere overweeging, ten einde men derzelver

gebruik en dienst duidelijk leere bevatten. Het

zijn die, welke men onderſcheidt in zachte en

ſcherpe medeklinkers, of die men ook wel ver

wante, letters is gewoon te noemen.

En dat zijn dan die Medeklinkers, welke veel

met elkander overeenkomen in de uitſpraak,

en nogthans veel verſchillen in de betekenis der

woorden als B en P; - D en T; - G en

CH; - V en F; - Z en S waar van de eerſte

zacht en de laatſte ſcherp zijn. - -

Om nu omtrent het gebruik der zachte en

ſcherpe medeklinkers zeker te zijn , lette men
op de volgende regelen: w

1. Op de uitſpraak; – 2 op de afleiding uit

het meervouwige, en 3. op de verſchillende be

tekenis. Het een en ander zal hier het best

# het opgeeven van voorbeelden bevat wor
€n, w

Het gebruik van B of P, aan het begin van

een woord of lettergreep wordt gemaklijk door

de uitſpraak beſlist b. v. baal of paal, best of

pest; – en aan het einde van een woord of

lettergreep wordt het gebruik door uitſpraak,

afleiding, ofverſchillende betekenis beſlischt b. v.

s .

Met B ſluit men Krab Met P ſluit men mee

van Krabben. krap van meekrappen

Slab van Slabben Slap van sierrº. b

G
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( Kreb beteekent paar- Krip beteekent zeker

denkreb Rouwgaas

Tob van Tobben Top van Toppen

Schub van Schubben. Schop van Schoppen,

eInZ, -

D en T zijn ook gemaklijk door de uitſpraak

te onderſcheiden, als een woord of lettergreep

daar mede begint b. v. dak of tak, dier of

tier, dollen of tollen enz. Doch, om zeker te

zijn, of een woord of lettergreep, met D dan

wel met T behoort geſlooten te worden heeft

men noodig te letten: -

I• Op de afleiding b. Ve

hand “) ſhant on ſhanden

goed goets goede

oud OUit oude

graad graat graaden

's

afdeeling,

eigenlijk

woord van

Latijnſchen

oorſprong -

graat

Been van eeze

yisch

nood

Verlegenheid

11OOt

Regelteken',

# de toon

ttM5is w *

- J. --- laad

:
ºv

graad

jd k
e

graaten:
4

#-11OOt

' nooden
#

nood
nOOtelt
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laad <

De Gebieden

de wijze van

hct Werk

woord

den, opleg

gen

laat

Gebiedende

wijze van

het hulp

woord

ten, of het

Werkwoord

laaten toe -

laaten,

laaten, ader

laaten.'

laa

laa

of

laad

}
j

J

ſ

'n f laat GA r laaden

laaten

<

# i
:

ke eV • L enZWe

2. Op de verſchillende betekenis: want

Aard bet. eene ſtof, daar men in zaait.

Aart - inborst of geneigdheid.

Wand – de muur. W -

Want – een handſchoen, of redegeevend

woord, enz -

De letters D en T zijn ook van eenen bijzon

deren dienst bij het vervoegen der werkwoor

den, en ſtrekken daar in ter aanwijzing van de

verſchillende tijden. De volgende les bevat

daar toe eenen aanwijzenden regel.

#

* * . - '-
.. -

XXXI
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XXXI. L E S.

Vervolg der voorgaande over de

letteren D en T. -

De T is altijd een ſluitletter, dat is, wordt

aan het einde des woords gebruikt, in de woor

den van den tweeden en derden perſoon des

tegenwoordigen tijds, in het enkelvouwige, en

van den tweeden perſoon daar van in het meer

vouwige. Hij is dit in den tweeden perſoon

enkel - en meervouwig, van den onvolmaakt

voorledenen tijd, en in de gebiedende wijze

in het meervouwige.

Ter opheldering dienen de volgende voor

beelden, duidelijkheidshalve genomen van werk

woorden, hier voor reeds tot voorbeelden van

vervoeging, of tijdvoeging gegeeven.

Men bepaale zich tot de werkwoorden ver

tellen en beminnen. Men ziet, dat men. 1. in

den tegenwoordigen tijd den tweeden en derden

perſoon van het enkelvouwige en den tweeden

van het meervouwige dan met T ſluit,

als: gij, hij , zij, of men vertelt of bemint.

2. In den onvolmaakten voorledenen tijd alleen

den tweeden perſoon als enkel gij, en meer

vouwig gijl. verteldet, bemindet. 3. In de

gebiedende wijze alleen in het meervouwige:

want in het enkelvouwige is het vertel, of be

min: doch in het meervouwige vertelt, bemint

b. v. JAN vertel of bemin mij; kinderen ver

telt, bemint mij, ons, hem, hen, haar.

Het Deelwoord ſluit men altijd met D als

ik heb, of had v ERT ELD, E EMI N D, G E-.

v R AA GD enz. Deeze ſpelling gaat beſtendig

zeker in alle werkwoorden, welke geen t of d;
in de onbepaalde wijze , hebben; behalven in

w e

l - -

e. * *
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de Deelwoorden, zoo als men ziet in het werkw.

ſtraffen, want daar wordt het Deelwoord met

T geſlooten: doch, wanneer men ſlechts eene E

achter het Deelwoord voegt wijst dit den weg

als van zelve, dat men daar geen D gebruiken

moet; gelijk in de 28. Les, bij de Deelwoor

den reeds geleerd is... -

Wat de ſpelling met DT aangaat, die vloeit

uit dezelfde regelen voort, en wordt alleen

veroorzaakt als er in de werkwoorden ééne D

in de onbepaalde wijze is, b. v. gij, hij, zif

of, men andwoordt, vindt, wordt,houdt, doodt,

enz. in den tegenwoordigen tijd, en, gij vondt,

gij wierdt, gij hieldt, enz. in den onvolmaakt

voorledenen tijd, komende van de onbepaalde wij

ze andwoorden, vinden, worden, houden,

dooden , en wanneer men twijfelt, of men

noodig hebbe de T te gebruiken, neeme men,

ter beproeving, een werkwoord, in welks on

bepaalde wijze geen D noch T gevonden wordt

gelijk b. v. loopen, beminnen, vertellen, en

vergelijke dat met zodanig een in welks ora

bepaalde wijze D of T voorkomen, zo als lij

den , bieden : en bevindende, gelijk men zal 3.

dat in den tegenwoordigen tijd, in den twee

den en derden perſoon enkelvouwig, en den

tweeden meervouwig, gelijk hier voor gezegd
ºr,

is, de T noodig is, zal men bevinden ezelve

in die laatst genoemde woorden aldaar ook

niet te kunnen misſen. - Immers men zal niet

kunnen zeggen : -

1j -

# k"geen f

hij Y \ ' . . . -

of R-loop- loopt -

91) ' - bij

» -
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hij • . s

of -bemin: maar bemint * * -

ij - - - , - *

gij En dus ook niet , " ,

of lijd: maar lijdt | | | | | | | | |

ij * * * * : - ,,

ij - : : : : : " - -

of bied:- biedt, . . .

* * * & - irº.

# zulks, om dat de D zo veel is als een wor

tel letter; welke oorſpronglijk tot het woord

behoort: maar de T in die woorden dient,

juist, om den tweeden en derden perſoon on

derſcheidenlijk aantewijzen. - en zo vervolgens,

xxx II. L E s.

Nadere aanwijzing van het bijzonder

en verſchillend gebruik van -
s - -

DD, en TT.

Twee DD of TT, gebruikt men in den

onvolmaakt voorledenen tijd van die werkwoor

den, welke in de onbepaalde wijze reeds één

D of T hebben, en haaren klank in den voor

ledenen tijd behouden, gelijk men ziet in de werk

woorden andwoorden en haaten : - want wan

neer men zich in den tegenwoordigen tijd wil

uitdrukken gebruikt men ſlechts één d of t

b. v. wij andwoor- den, wij haa-ten enz. dus

betekent ééne d of t, dat wij zulks dan, op

dat zelfde tijdſtip, doen.

En in den voorledenen tijd gebruikt men twee
- *

A



64 G, R O N DE - N , D E R

DD of TT: b. v.. wij andwoord-den, zij

haat-ten enz.: dus betekenen twee D D of

T T, dat zulks reeds geſchied is, en dat die

tijd voorbij is. -

Wanneer er in de onbepaalde wijze reeds twee

DD of T T zijn, dan ſchrijft men in den te

genwoordigen tijd: wij red-den wij vat-ten,

wij zet-ten, en in den voorledenen tijd: wij

# wij vatteden, wij zetteden enz: ten

zij de welluidenheid zulks verbiede, en dat

de voorleden tijd reeds duidelijk uit den ſamen

hang der rede blijkt: dan ſchrijft men, wel eens,

evenals in den tegenwoordigen tijd: b. v.

Toen wij giſteren langs de vest wandelden,

viel er een man in het water, wij v A TT EN

hem bij zijnen rok, REDDEN hem uit het water;

en zETTEN hem op een ſtoel bij het vuur, in

plaats van, gelijk het nogthans behoort te

zijn: wij vatteden, wij reddeden, wij zetteden.

Zie hier nog een algemeen voorbeeld, om het

gebruik van de T. wel te leeren onderſcheiden:

Gij wo RD T van hem B E M IN D, en daaromz

R A A D T of ze GT hij U: gij Mo ET goe

den Mo ED houden, om uwen v II A N D te

overwinnen ; doch zonder D E U G D DE U GT

gij daar niet toe, - Giſteren praatten wij te

ſamen, toen zeide hij: zie eens hoe die

zw E E D z w E E T. Ik A N D wo oR D DE hem 2

dat komt, dat hij zoo R AD geloopen heeft, om

dien RAT te vangen,

w . . . . . . . . .

* . -

- .

" ... ... " * . . . . . . v, : & * * - - -

-
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xxxl. L E s.

over de Letters G en CH - V en F,

en inzonderheid over het onderſcheid

tusſchen G en CH.

Als men naauwkeurig op de uitſpraak let, dan

hoort men duidelijk, dat voegen, zeggen, jaa

gen veel zachter uitgeſprooken worden dan

juichen, huichelen, lochenen enz. daarom ſpelt

men, door afleiding, voeg', zeg, jaag met G;

en juich, huichelaar. enz. met #. - Er

zijn ook woorden, die in uitſpraak bijna ge

lijk zijn: maar in betekenis verſchillen; als

Agt een getal # van achten

dog of dogge, een hond "o: egeevend

digt geſlooten ,

"# °f" noch eene ontkenning
v 8，2 -

-

ligt iets, dat niet zwaar is licht helder of klaar ,

geſlacht manlijk, of

- vrouwlijk ,

gelag of drinkgeld gelacheenvrolijkgejuich

wagt van wagten wacht van waaken.

En in het algemeen gebruikt men CH in alle

dicht een vers of rijm

e

woorden, die ſcherp uitgeſprooken worden b. v. s

## kracht, nacht, wacht enz: mits,

at de afleiding daar niet tegen ſtrijde, want al

zijn ſommige woorden dan eens ſcherp van

uitſpraak, men moet de afleiding niet verwaar

loozen b. v. magt met g, want dat wordt af

geleid van mogen; gebragt van brengen, en

iſ meer anderen, • -

EN Eina
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Eindelijk, CH wordt ook dikwijls als K

uitgeſprooken; doch niet anders, dan in woor

den, van Griekſchen afkomst als Christus,

Christoffel, Choor, Chaös, en meer anderen,

welke men dikwijls uitſpreekt en ſchrijft Kris

tus, Kristoffel, Koor, Kaös, enz.

CH behoort als eene te ſamen geſtelde letter

onzer taale aangemerkt, en ook uitgeſprooken te

worden, dat is, met één en niet met twee klam

ken, of zelf klinkers; dus, CHe en niet Ce Ha

zoo als men de kinderen gewoonlijk laat ſpellen

De V en F. worden het best onderſcheiden

door te letten, wanneer men een woord zal

uitſpreeken, of ſchrijven,

1. Op de uitſpraak, als vrouw, vraag, fraai,

fontein, enz.

2. Op de verſchillende betekenis als : vaam en

faam, vel en fel, vier enſter, vouwt en fout, enz.

Op deeeze twee zaaken moet men zeer

maauwkeurig acht geeven, of men zoude zich

ligt vergisſen: want F wordt dikwijls zacht

uitgeſprooken, als het volgend woord met eene

klinkletter begint, b. v. lof en dank leest men

als of er ſtond: lovvendank. - Integendeel

klinkt de V ſcherp, als er eene ſcherpe me

deklinker vooraf gaat: want men ſchrijft af

vaaren, ont - vangen, ont-vonken, juf-vrouw,

en men leest als of die woorden met f ge

ſpeld waren, b. v. affaaren, ontfangen (*),

ontfonken, juffrouw, het welk niet goed ge

ſpeld

(*) Sommigen hebben wel de gewoonte . dit

woord dus te ſchrijven naar den klank: doch het

deugt niet, dewijl het van vangen komt en de V

dus oorſpronglijk tot het woord behoort.

*
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ſpeld is; - daarom moet men wel letten op het

woord, of de lettergreep alleen, en niet op een

ſamengeſteld woord, of reden. * * * * .

Vervolgens ſtelt men tot eenen vasten regel, dat

de V. te zacht is, om een woord of lettergreep

te ſluiten, en daarom altijd met F in het enkel

vouwige moet eindigen, waar men anders in het

meervouwige de V moet gebruiken; b. v. graf,

brief, dief, ſchrijf (*), enz. - ,

XX XII. L E S.

over de Letters S en Z, C, Q en X.

Om de S en Z te onderſcheiden moet men

de zelfde regelen in acht neemen, als bij V

en F geleerd zijn, dat is, dat men, om een

woord te beginnen, moet letten:

1. Op de uitſpraak, welke het meest al zeer

duidelijk beſlist, of men S, dan Z moet ge

bruiken. , b. v. in de woorden Zuigen en Sui

ker, Zolder en Sollen , Zingen en Sisſen.

2 Op de verſchillende betekenis: want Zaai

en Zullen zijn van eene geheele andere beteke:

nis dan Saai en Sullen; wijders, dat de Z

zoo min als, V om haare zachtheid een ſluitlet

ter kan zijn: dat derhalven de S in haare plaats

moet geſteld worden, b. v. huis, baas, -

glas, enz. -

Dus moet men in zoodanige woorden van den

regel van afleiding afzien, en op de uitſpraak

letten: want hoewel men in het meervouwige

ſchrijft, b. v. graven, dieven, huizen, baa

zet: 3

(*) Dit noemt men: de V wordt welluidenheids

halven met F verwisſeld.

E 2
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zen, glazen enz. met V en Z, evenwel

ſchrijft men in het enkelvouwige graf, dief,

baas, glas enz. met F en S: dewijl, zoo als

reeds gezegd is, de V en Z te zacht zijn, om

als ſluitletteren van een woord of lettergreep ge
bruikt te kunnen worden. -

Wat de Letters C, Q, X en IJ. aangaat,

deeze zijn eigenlijk vreemde letters, die tot

de zuivere Nederduitſche taal niet behooren, en

die wij wel konden misſen, inzonderheid de

Q en X: want veel beter ſchrijft men kwaad

en kwellen met kw, dan met qu ook beter

zulks, rijksvorst, met ks dan met x.

Over de IJ is reeds breedvoerig in de

XXVIII. Les geſprooken. - En wat de C

aangaat, die gebruiken wij, om bij de H te voe

gen, om daar door een ſcherper geluid dan

de G heeft, te verkrijgen, en als zood nig

moet men CH als een letter op zich zelven

of eene ſamengeſtelde letter, beſchouwen, gelijk

dit reeds in de XXXI. Les geleerd is. Wijbehouden

alleen die vreemde letters nog, om er eenige uit

heemſche woorden mede te ſpellen, bv. Quin

'quageſima, Quintus. Xerxes, Aantippe, Clau

'dius en meêr anderen. - Ook gebruikt men

de C en Q in woorden, die uit eene andere

Taal ontleendzijn, en echter door veelen als Ne

derduitſchen aangemerkt worden, b. v. octo

ber- comedie, content, catalogus guitantie,

quantiteit enz. - Eindelijk gebruikt men die

nog in eigen naamen, die van het latijn af

komſtig zijn: als Cornelis, Casparus, Catha

rina enz.

Wij gebruiken ook nog eene ſpelling met

PH, TH, R H en TIE, doch ook niet dan

UTR
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in woorden van uitheemſchen oorſprong b. v.

PH A R A Ö, E HAR Is E è N , TH Is 1 PH o N,

na 1 o Doo R, MATT HE Us, Ko R I N T H EN

Rhijn, Rhone, Satisfactie, Notitie, Opuestie

enz. deeze en dergelijke woorden moet men

meest door het gebruik leeren; bij gevolg komt

het er alleen op aan, om al die vreemde woor

den van de Nederduitſche wel te onderſcheiden,

ten dien einde moet men er toch iets van lee

IFCI),

dat, wanneer men vreemde of uitheemſche

woorden wil ſchrijven, en in zijne redenen

invlegten, men dit dan behoort te doen naar

den aart dier taale, waar van zij afkomſtig

zijn, en in die ſpelling, welke hun toebehoort.

Men maakt zich belagchlijk door hier in te

misſen. Dan men legge zich immer toe, ten

einde ook ten deezen aanziene niet uitgelag

chen te worden, om zijne eigene taal, om het

Nederduitsch, goed te ſpreeken en te ſchrijven,

en daar mede, daar die taal rijk genoeg is, om alle

de denkbeelden, die wij vormen, uittedrukken,

alles althans in en met dezelve te ſchrijven,

wat wij begeeren aan elkander medetedeelen.

xxxiil. L e s.

Over de wooRD v o E GI N G in het

algemeen.

Door Woo RDv oE G IN G verſtaat men : -

1. ' De overeenkomst der woorden met be

E 3 2. De

Dit, ondertusſchen, houde men in het oog,
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2. De beheerſching, die zij over elkander

hebben. -

3. De ſchikking der woorden, ieder op zijne

rechte plaats.

De overeenkomst der woorden beſtaat hier in 2

dat alle woorden, welke bij het Zelfſtandig

Naamwoord geplaatst worden, of daar betrek

king op hebben, ook met het Zelfſtandig Naam

woord moeten overeenkomen in geſlacht , getal

en naamval; dat is te zeggen, als het Zelfſtan

dig Naamwoord Manlijk is, dan moet het

Lidwoord het Bijvoeglijk Naamwoord of het

VJornaamwoord, ook Manlijk zijn: - en is

het Zelfſtandig Naamwoord Vrouwlijk dan moe

ten de andere woorden ook Vrouwlijk zijn.

b. v. Een goed man, eene goede vrouw, mijn

meester bemint mijnen vlijtigen broeder, zoo

wel als mijne vlijtige zuster. - Zoo is het

ook met het Enkelvouyige en het Meervouwi

ge gelegen, even zoo als het Zelfſtandig Naam

woord is moeten de andere woorden ook zijn :

En in de buigingen hebben wij reeds gezien,

hoe het Zelfſtandig Naamwoord met de ande

re woorden overeenkomt in Naaimyal: b. v.

in den Werker ſchrijft men E EN Go E a Mees

ter en in den Lijder EEN EN Go E D EN Mees

Zør. (- , I - -

De Werkwoorden komen met de Zelfſtandi

## Naamwoorden overeen in getal, dat is: als

het Zelfſtandig Naamwoord. Enkelvouwig is

moet het Werkwoord ook Enkelvouwig zijn, en

is het Zelfſtandig Naamwoord Meervouwig

dan moet het Werkwoord ook Meervouerig zijn,

b. v. Ik ſchrijf, de Meester loopt, het kind

ſpeelt, en in het Meervouwige,- wij ſchrijven; de

#4eesters loopen; de kinderen ſpeelen. Men zegt

Y ook:
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ook JAN loopt en PIETER loopt, maar beter
JAN en PIETER loopen. T

De Deelwoorden volgen dezelfde regelen als

de Bijvoeglijke Naamwoorden. -

W.,

xxxiv. L E s.

Over de beheerſching der woorden, of wel

over het onderſcheiden gebruik van

den wERKER en LIJDER in het al

gemeen, en van de Lidwoorden

9 DE en DEN in het bijzonder.

e - - ,

Tot een goed begrip van de beſcheerſching

der woorden is het noodig, eerst en terſton

over het gebruik van het lidwoordjen DE te

ſpreeken.

Men gebruikt het zelve: - *

1. Als de Zelfſtandige Naamwoorden. Vrouw

lijk zijn, en dan gebruikt men het zoo wel in

het Enkelvouwige als Meervouwige. ºv

2. Als de Zelfſtandige Naamwoorden Meer

vouwig zijn zoo wel in het Manlijk als Vrouw

lijk geſlacht,

3. In den wERK ER van het Manlijk ge

ſlacht. * -

Het gebruik van het woordjen DEN volgt als

van zelve uit de bovenſtaande regelen : dat is,

men gebruikt het woordjen DEN niet anders,

dan in den LIJ D e R van het Manlijk Enkel

vouwig, maar daar toe is noodig, dat men de

Naamvallen, naamlijk den Werker en den Lij

- E 4 der,

z
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der, wel weete te onderſcheiden, en dat is

niet ongemaklijk; de naamen Werker en Lijder

toonen dit reeds aan, derhalven ſpreekt als van

zelve, dat, als een perſoon of zaak iets doets

of werkt, men dan den Werker, en dus het

woordjen DE gebruike; en als een perſoon of

zaak iets lijdt, of bewerkt wordt, dat men dan

den Lijder, en dus het woordjen DEN, gebruike

Om nu den Werker en den Lijder gemaklijk

te vinden, behoeve men ſlechts, ondervraa

gender wijze, Wie te plaatſen voor het Werk

/

woord, en wien of wat achter hetzelve, en

het andwoord op het eerſte zal den Werker en

dat op het laatſte den Lijder aanwijzen, b. v.

DE goede vader bemint DEN braaven zoon,

en D E braave zoon eert D EN goeden vader;

D e Meester prijst DE N "## fongen, maar

veracht DE N traagen; s zal D, E vlijtige

jongen D EN Meester liefhebben, maar DE traa

ge zal D EN Meester verachten.

Wanneer men vraagender wijze zegt: w IE

bemint den braayen Zoon? wie eert den goe

den Vader? wiE prijst den vlijtigen jongen ?

wIE zal den meester liefhebben? zal men vin

den, dat het is DE goede vader, D E braave

zoon, D E meester, DE# jongen, enz. waar

uit dan blijkt, dat de goede vader, de braaye

zoon, de meester, de vlijtige, de werkers zijn

der werkwoorden beminnen, leeren, prijzenw » » - *** *

en liefhebben. -

Wanneer men vraagender wijze, w1E N of

wIE voor perſoonen, ofwAT voor zaaken, achter

het werkwoord plaatſe, zal het andwoord den

Lijder aanwijzen, b. v. de goede vader bemint,

w I EN ? den braayen zoon. De braave zoon

eert, wIEN? dengoeden vader. De meesterprijst,

wiEN ? den vlijtigen jongen, enz. XXXVS
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XXXV. L E S.

Over het gebruik van DE, DEN, EEN, -

EENE; eene voordzetting van de

voorgaande Les.

-

Men gebruikt het woordjen DEN ook in de

andere naamvallen, gelijk blijkt in de verbuiging

van het Manlijk Enkelvouwig: maar dan ſtaan

de woordjens van of aan daar vóór, of, ten

minſten men kan hen daar vóór plaatſen, of

onderſtelt dezelven daarbij: b. v. Hk zal het

D EN Meester zeggen, ik heb het in k N jongen

afgenoomen. In plaats van, of gelijk men óok

kan zeggen, en wel eigenlijk behoort te zeg

gen: Ik zal het AAN DEN Meester zeggen,

ik heb het vAN DE N jongen ºf:# ier

uit volgt wederom, dat, als het Zelfſtandig

Naamwoord Manlijk Enkelvouwig is, men al

tijd het woordjen D EN gebruikt, behalven in

den Werker. -
»

Hier boven is geleerd, dat in den Lijder,

altijd het woordjen D EN gebruikt wordt: men

moet, echter, op deezen regel eene kleine uit

zondering in acht neemen; deeze is, dat, als

er een woord bijſtaat, het welk reeds eene lij

ding aanduidt, men dan het woordjen D E en

niet DE N gebruikt, b. v. DE man is bemind,

D E jongen wo R DT geſlaagen. Deeze woorden

man en jongen ſchijnen wel in den Lijder te

ſtaan; doch wanneer men na ziet, het geen op

het einde van de voorgaande les gezegd is, zal

men vinden, dat man en jongen, indedaad wer

E 5 kers
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kers zijn, b.ov. men vraage w1 Er is bemind 2

w I E wordt geſlaagen ? zoo zal men vinden,

dat het is de man en de jongen, welke woorden,

derhalven, werkers en geenszins. Lijders zijn."

Om die zelfde reden moet men ſchrijven en

zeggen: DE - Burger N. N. is ſchuldig of

DE Burger N. N. wordt verzocht enz. en niet

DEN Burger gelijk veel geſchiedt door de zul

ken, die der taale niet kundig zijn. -

"Men gebruikt in het Vrouwlijk geſlacht en

in het Manlijk Meervouwig, altijd het woord

jen DE, en in het Manlijk Enkelvouwig al

tijd het woordjen DEN, behalven in den Werker.

Wat het onderſcheiden gebruik, der woor

den een, eene en Geenen betreft: A

- Men gebruikt in# Werker van het Man

lijk. Enkelvouwig het woord EEN, b. v. EEN

boek, EEN man, enz. b. v. E E N goed meester

wordt bemind, een kwaade jongen wordt ge

ſtraft enz. gelijk ook in het onzijdig geſlacht

in alle Naamvallen, indien men niet in een'

verheven ſtijl ſchrijft, b. v. een kind, een
huis, enz. ' t . -

AMen gebruikt het woordjen E ENE in het

Vrouwlijk geſlacht, in alle Naamvallen zonder

uitzondering, met bijvoeging van de Voorzet

ſels van en aan: doch wanneer men die Voor

zetſels niet bezit, zegt men in den tweeden en

derden naamval in het Enkelvouwig eener.

Men gebruikt altijd het woord EE NEN in

# Manlijk geſlacht in alle naamvallen, be

alven in den Werker, b. v. E EN goed knecht

<ert E EN EN goeden baas; Ook niet wanneer

het in meer genoemde uitzondering valt.

. . . . - - - - - - - - - - - - -

v 3, t (l. -

XXXVI,
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xxxvI. L E s. -
-

-

Over het onderſcheiden gebruik van de

- woorden, MIJ, MIJN, MIJNE en MIJNEN.
vo -

- -- a: k . *,

Men moet vooral opmerken, dat mij, een

perſoonlijk vóórnaamwoord zijnde, altijd den

perſoon uitdrukt, en niet verandert, en dat

MIJN altijd eene bezitting uitdrukt en in zijne

verbuiging verandert, b. v. Hij heeft MIJ MIJN

boek afgenomen. - Geeft MIJ het geld van

MIJNEN broeder, of MIJNEs broeders. ' '

Dit zelfde onderſcheid heeft ook plaats tus

ſchen U en Uw: ik zal U Uw ſpeelgoed geeven;

wij zullen U de boeken van UwEN broeder geë
Ve11, , N. - ,

De letter U is een persoon Eijk Vddr

naamwoord, en het woord U w een B E z1T

TE ND Vóórnaamwoord; om hier in niet te dwaa

len heeft men maar opteletten, of men tegen

eenen perſoon, of dat men van zijne bezitting

ſpreekt: - ſpreekt men tegen eenen perſoon dan

ebruikt men eene enkele U, b. v. Ik zeg U

de waarheid, vraagt hij U om een boek? Ik heb

'U gehoord, zij zullen U niet verſtaan, enz.

En ſpreekt men van iets, het welk aan den

perſoon, tegen wien men ſpreekt, toebehoort,

dan gebruikt men Uw, b. v. U w. Vader, Uw

boek, Uw hoofd, Uw ſpraak, uw hoed, enz.

Wat aangaat het onderſcheid tusſchen de

woorden uw, uwe, tuwen, tuwer, en uws, dit is

bij de verbuiging der Vóórnaamwoorden reeds

geleerd- --
Men

w

t

f
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Men gebruikt het woord MIJN in het man

lijk en onzijdig geſlacht in den Werker en

ſomtijds in den Lijder van het Enkelvouwige,

- even als het woord E E N- - -

Het woord MIJN E wordt gebruikt:

1. In het Vrouwlijk geſlacht, zoo wel En

kelvouwig als Meervouwig, b. v. MIJ NE Moe

der, MIJNE Zusters.

2. In het Manlijk Meervouwig, b. v. MIJNE

Vaders, M IJ NE Broeders.

Het woord MIJN - N gebruikt men: in het

Manlijk. Enkelvouwig, in den Lijder en ook

in de andere naamvallen, ſomtijds met bijvoeging

van de woorden vAN en A A N; ſomtijds ook

met weglaating van die woorden, b. v. mijn

Vader gaf MIJ N EN broeder een mooi boek,

MIJN broeder bedankte MIJ N EN vader niet,

en daarom nam MIJN vader het MIJ N EN broe

der weer af, en gaf het AAN MIJNEN neef,

Vermits de overige Vóórnaamwoorden

allen deeze zelfde regelen volgen, zoo is

het niet noodig daar over nu meêr in het

bijzonder, te ſpreeken: het zal genoeg en

van nut zijn eenige voorbeelden daar van

optegeeven, waar over de Leerling dan

kan ondervraagd worden, waarom die woor

den zoo, en niet anders geſpeld worden.

Zie hier dezelven.

Uwe zº ster bemint H A AR EN of zIJN EN

broeder z# NE dochter bemint oN ze N broe

der MIJN broeder wordt door u w E nicht be

mind, of U w E nicht bemint MIJ NEN broeder,

Uw zoon geeft HUNNEN zoon niets vooruit.

en . HUN zoon geeft UWEN zoon niets vooruit

ZIJ
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zIJNE zoonen wandelen met UwE dochteren,

en HUNNE dochters wandelen met ONZE z00

nen, enz.

XXXVII. L E S.

Over de woordjens EENs, EENER, vAN

- EENEN, VAN EENE.

Het onderſcheiden gebruik van de woorden

EENs, EENER, vAN EENEN en vAN EEN E be

ſtaat hier in, dat de woorden EENs en EENER

alleen in den Eigenaar gebruikt worden; daar

de woorden vAN EENEN en vAN EENE in bei

den, dat is, zoo wel in den Eigenaar, als in

den Derver gebruikt worden. - Om nu

deeze twee naamvallen van elkander te onder

ſcheiden heeft men ſlechts op het volgende te

letten. - In den Eigenaar is het Zelfſtandig

Naamwoord altijd door een ander Zelfſtandig

Naamwoord verzeld, of anders, in den Eigenaar

is de eene Zelfſtandige zaak, bezitter van de

andere Zelfſtandige zaak, welke door die Zelf

ſtandige woorden, die elkander verzellen, uit

gedrukt worden; het geen in den Derver zoo

niet is; ook is de Derver altijd door een Werk
woord verzeld. w,

Onder deeze regelen kunnen nu alle Vóór

naamwoorden betrokken worden, vermits zij allen

als het woord EEN verboogen worden: gelijk in

de XL en XII. Les over de verbuigingen geleerd is.

Zie hier nog eenige voorbeelden, waar

over men den Leerling kan ondervraagen

tot welk geſlacht, getal of naamval zij

behooren,

- - De

t

-'

:-

g
-E
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- De zorg van den Vader (des Vaders). de

liefde van de Moeder (der. Moeders). het ge

duld van job (Jobs geduld). de belangen van

het Land ('s Lands belangen.)

Een kind viel van de trappen, bezeerde zich

niet, door de goedheid van God, CGodsgoedheid);

het kreeg de hulp van een Man, (eens Mans D

en genoot de vriendſchap van eene vrouw (eener

vrouwe.)

De vlijt van mijnen Broeder (mijns Broe

ders) en de gehoorzaamheid van uwe Zusters

(uwer Zusteren) hebben de moeite en kosten

van onze Ouders ( onzer Ouderen D redelijk

wel beloond.

Ik heb van E EN braaf Man gehoord, die

ook uit naam van zIJN Vrouw ſprak, dat de

traagheid van H U N Zoons, en de verkwisting

van HAAR Dochters, H EN het genoegen van

het leven benam. Wat zegt gij van die Zoont

en wat dunkt u van die Dochters?

Deeze laatſte voorbeelden zijn onregel

maatig geſchreeven, om den leerling des

te meer te oefenen

XXXVIII. L E S.

Over het onderſcheid der woordjens

HEM en zICH, HUN en HEN.

Om het onderſcheid van de woorden HEM

en zICH gemaklijk te bevatten, is het best, dat

men eenige voorbeelden daar van voor zich

neeme: - men lette op de volgenden.

Hij geeft HEM, hij pijnigt HEM, beteke:
-

- 25
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dat men dateenen anderen doet, en, hij geeft zicH,

hij pijnigt z1 c H., betekent, dat men zich zel

ven geeft of pijnigt, en niet een ander, b. v. Ge

Alijk HE M een Vader ontfermt over zIJN Kin

deren, ontfermt H E M D FN Heere over de gee

nen, die hem vreezen, is niet goed geſchree

ven: maar moet zijn: Gelijk ZICH een Vader

ontfermt over zIJNE Kinderen, ontfermt zich de

,HEERE over de geenen, die hem vreezen. JAN

bedriegt HEM, MIETJEN kleedt HAAR kan even zoo

goed gezegd zijn als: JAN bedriegt ZICH, MIETJEN

kleedt zicH, wanneer zulks met de waare be

tekenis ſlechts overeen komt: want, JAN bedriegt

HEM, MIETJEN kleedt HAAR, betekent, dat zij dat

eenen anderen doen; JAN bedriegt ZICH, MIETJEN

kleedt zicH, betekent, dat zij zich zelven be

driegen of kleeden en niet eenen anderen.

In de woorden HAAR en HEU2 is geen wezen- -

lijk onderſcheid geleegen; dat zijn maar ver

ſchillende tongvallen, of het is eene verkieslijke

ſpelling. HEUR is van laater uitvinding dan HAAR,

en mogelijk gekozen, om dat HAAR veel in den

klank heeft van hair (betekenende het hoofd

hair ) zoo als dat woord gewoonlijk wordt uit

geſprooken. Men gebruikt die woorden als ,

de perſoonen of zaaken, die de bewerking

ondergaan, Vrouwlijk zijn, zonder onderſcheid

van getal of naamval, b. v. gaa HAAR of HEUR

zien. Zeg aan HAAR of H E UR, dat ik een

brief van HAAR of HEUR verwagt.

Het woord HEM laat zich gemaklijk bepaalen:

want dat gebruikt men, als de werking op

één maulijk perſoon nederkomt b. v. Ik geef

HEM, gij kent HEM, hij vroeg, ofvraagde HEM,

wij zochten H E M, zij bedriegen HEM,- bij ge

volg, altijd HEM. De
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De woorden HUN en HEN gebruikt men als

de werking op meêr manlijke perſoonen, of

zaaken nederkomt, en dus in het manlijk meerv.

b. v. Het was een Paard v AN H U N zelven,

ik geef HUN, hij vraagde HUN, ik ken H EN,

hij zocht HE N, wij leenen v AN HUN, zij

bedriegen HE N. Men ziet uit deeze voorbeel

den, dat HEN, in deezer voege, alleen in den

Lijder wordt gebruikt, en HUN in den Eige

naar, Ontvanger en Derver.

Anderen ſchrijven altijd , in allen de hier

voorgenoemde naamvallen, HEN, en zulks, om

HUN , gelijk het hier is, perſoonlijk, niet te

verwarren met H UN bezitlijk. Men zie in de

XI. Les over de Bezitlijke Vóórnaamwoorden.

Men moet, ondertusſchen, altijd wel opletten

op het onderſcheid tusſchen het perſoonlijk en

bezitlijkHUN,even gelijk alstusſchenhetperſoonlijk

en bezitlijk HAAR, vooral in woorden van het

onzijdig geſlacht, dewijl daar bij het bezitlijk

HUN en HAAR niet verbogen wordt, b. v. HUN

bosch verſtrekt HU N tot vermaak, H A A R.

bosch verſchaft HAAR houts genoeg.

XXXIX. L E S.

Over de woorden ALs en DAN.

Wanneer men twee zaaken met elkander ver

gelijkt, gebruikt men daar toe de woorden ALs

of DAN.

Men gebruikt het woord ALs: wanneer twee

zaaken met elkander vergeleeken en gelijk ge

ſteld worden, b. v. zoo groot ALs gij, zoo wit

ALs ſneeuw, moedig AI. s een Leeuw, hard

ALS
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ALs ſteen, of ook, wanneer ten aanzien van

twee of meerder zaaken, door ontkenning wordt

aangetoond, dat zij elkander niet gelijk zijn,

b. v. Hij is zo groot niet ALs gij, het linnen

is zoo wit niet ALs ſneeuw, enz. : En, het

woord dan wordt gebruikt, wanneer men twee

zaaken met elkander, vergelijkt door tegenſtel

ling of bij vergrooting, b v. niemand is grooter

DAN hij, die zich zelven overwint'; wat is witter

b AN ſneeuw ? wie is moediger D A N een leeuw?

ſtaal is harder DAN ſteen. Deeze tegenſtelling

maakt men ook door het bijwoordjen meer o

meerder, en dus zegt men zeer goed: wij allen

weeten zoo veel niet ALs de Meester: want de

Meester weet meer DAN wij allen.

over het gebruik der Hoofdletters.

Men gebruikt de Hoofd- of Trekletters,

1. Bij het begin van iederen volzin.

2. Bij iederen nieuwen regel in dicht. - ,

, 3. Bij eigen naamen, van Menſchen, Steden,
Dorpen, Zeeën, Rivieren, enz. ,

4. Bij kunstwoorden, als Godgeleerdheid,
Rechtsgeleerdheid, Geneeskunde, enz.

/... *; Bij de naamen van groote waardigheden
G

-n kunstenaars. - -- -

6. Bij woorden daar de nadruk van den zin

op valt. -
-

Ten aanzien van alle andere woorden moet

men zich, in het ſchrijven van het gebruik

deezer letteren onthouden, om dat dezelve te

plaatſen vooraan, of in het midden van woor

d -
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den, welke van geen bijzondere betekenis, of

nadruk zijn, eene wanſtallige gedaante en hou

ding aan het geſchrift geeft. Men beöordeele

de waarde van deezen regel uit het volgend

voorbeeld: Een Dom, lui en BoosHartig Mensch

wordt Van ieder Een veracht, moet veelAl Wan

neer. Hij Oud Wordt een kommer Lijk leven

Leiden, met Verſcheurde Klederen looPen, of

gok wel. Met den bedelZak omzwerven.

- XLI. L E S.

Over de Lees- of Zintekens.

Wat het gebruik van de Lees- of Zintekens

aangaat, het zoude noodig en ook hier de plaats

zijn, om desaangaande genoegzaam uitvoerig

onderwijs te geeven, ware het niet, dat daar

over reeds, op eene bevatlijke en niet min be

vallige wijze, was gehandeld, in de Verhande

ling over het Kunstmaatig Leezen, uitgegeeven

door de MAATscHAPPIJToT NUT vAN 'TALGEMEEN ;

daarin wordt derzelver gebruik (voor zoo ver

re zulks het leezen aangaat) duidelijk geleerd :

dat is, voor zoo verre, dat men die tekens

en derzelver gebruik leere kenne als zij reeds

geplaatst zijn. . . . . . - -

' Doch om dezelven al ſchrijvende wél te

leeren plaatſen, daar toe zijn niet alleen taal

kundige, maar ook redenkundige regelen noo

dig; en daar toe is dit werkjen niet geſchikt.

Genoeg zal het bij deezen zijn, met terug

wijzing op de hier boven genoemde Verhande

1ing, de gebruiklijke Lees- of Zinteekens hier op

te noetſien. ' . . . . . . . . -

- Het eerſte, 't welk in aanmerking #i, ts

- Is Hiet
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1. Het korte rustteken of de Comma, dus ge

tekend I, J.

2. Het langer rustteken, of de Comma punt;

dus getékend I;J.

3. Het derde het teken van volſtrekte rust,

waarmede een volzin geſlooten wordt ; de

punét genoemd [.]. - -

4. De Dubbele punct I: T een teken niet al

leen van langer rust dan de Comma punct: maar

ook dienende, om toonverandering aanteduiden,

waarom het voor de woorden maar, doch en

want geplaatst wordt, en vervolgens ook ge

bruikt wordt, om te plaatſen voor eenige woor

den uit den eenen of anderen ſchrijver aange

haald, ofwelke de beſchrijving van iets bevatten.

5. Het Verwonderings teken, dus E! J ge

tekend en achter eene uitroep geplaatst, 3

6. Het Vraag -teken alleen achter eene vraag

gebezigd [?]. - »

Behalven deeze komen nog te pas: het teken

van inlasſing LJ - dat van tusſchenreden () -

het koppelteken [-]. Het deelteken [ : J gebruikt,
wanneer in een woord twee klinkletters naast

elkander komen, die ieder op zich zelven moe

ten uitgeſproken worden; en als dan boven de

tweede letter geplaatst. -Dedubbele Comma [,,J

dienende, om eene rede van belang, van een an

der ontleend, aanteduiden. Het teken van ſcherpe

toon Lé] dat van zwaaren toon D àJ - dat van

den omgeboogen toon [ēJ en eindelijk de, in ſcm

mige gevallen gebruiklijke wagttekens. I– –

Waar bij men nog voegen kan de ſomtijds ge

bruiklijke ſtippen t... j als beletſel tekenen of

tekenen van zinsafbreeking, benevens het afdee

lingsteken, of de Paragraaf [S]. - , Allen

breeder behandeld in meêrgenoemde Verhandeling.

F 2 - XLIls
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XLII. L E S.

over het afkappings, of wegneemings
- teken- n 2 -

Behalven alle de in de voorige Les opge

noemde Schrijftekenen is er nog een, waar

van zeer veel gebruik in het ſchrijven wordt

gemaakt: en dat vooral in de Dichtkunst van

eenen zeer grooten dienst is: dit is het afkap

pings-, afwendings- of wegneemings-teken, het

welk de gedaante heeft van het korte rust-te

ken of de Comma L'J.
-

Dit teken wordt zeer veel gebruikt in de

plaats van een of meer letteren, die men voor

of achter een woord of lettergreep weglaat om

daar door welluidendheid of verkorting te be

trachten, en wordt als dan boven aan voor of

achter de letter geplaatst, voor of van achter de

welke eene letter is weggenomen, b. v.

'Er, 'k zal, 't huis, 't land, 's morgens, 'sa

vonds, 's lands, dit 's 't; in plaats van: daar, ik

zal, het huis, het land, des morgens, des avonds,

des lands, dit is het. - als ook t' huis, daard',

voor te huis, de aarde, en een', mijn”,een',hunn”,

haar', in plaats van eene of eenen; mijne of-

«.

gijnen; hunne of hunnen enz."

Nu zoude nog het derde deel der woord

voeging, ter behandelinge, volgen, naa

melijk: de ſchikking der woorden, op der

zelver rechte plaats: doch eigenlijk gezegd

behoort het onderwijs daar van niet tot de

eerſte beginſelen der ſpraake. Het is een
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onderwijs, waarbij het oordeel bijzonder

te pas komt, en het welk volgen moet

na den afloop, niet alleen van het geen in

dit Leerboekjen vervat is, maar zelfs na

of bij een goed grammaticaal onderwijs

Het is echter een onderwijs, het welk

met opzicht tot onze Nederduitſche Taal

vooral noodzaaklijk is, en hetwelk, of

ſchoon het niet vermaaklijk moge zijn, en

dus voor de jeugd, die de gronden der

taale leert, verveelend is, nooit behoort

verzuimd te worden, wanneer men dee

ze taal naar regelen en tot in de mees

te volkomenheid wil onderwijzen.
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